
NEZMEŠKEJTE
JEDINEČNOU NABÍDKU

Spotřeba a emise CO2 v kombinovaném provozu pro model 208: 4,5–5,5 l/100 km, 101–124 g/km, 2008: 4,9–6,1 l/100 km, 110–137 g/km a 5008: 5,6–6,6 l/100 km,
128–150 g/km. Foto je pouze ilustrativní. Nabídka 7 dní Peugeot je platná do 20.10.2024 a vztahuje se pouze na nákup nového osobního vozu. *Pětiletá značková
záruka se skládá z běžné dvouleté záruky a následně ze servisní smlouvy Optiway Garance na další 3 roky / do najetí 60 000 km.
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PODZIMNÍ WELLNESS POBYTY NA ZÁMKU

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Prohlídkové okruhy v provozu celoročně.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Ubytování ve stylových apartmánech
V Podzámčí vyhřívaný venkovní bazén s terasami
Wellness se saunou, odpočívárnou, ochlazovnou
Příjemné posezení v EFI Hostinci Konírna
Společenský sál Konírna pro rodinné i firemní akce
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce

EFI Zámek Račice
člen

e-Finance Group
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Mimořádná investiční příležitost

Zajištěné e-Finance dluhopisy akciemi

Investujte do nemovitostí
prostřednictvím dluhopisů e-Finance

Investiční a realitní koncern e-Fi-
nance, a.s. uvádí na český inves-
tiční trh tříleté dluhopisy s ročním
úrokem 9 % v prvním roce, 8 % ve
druhém roce a 7 % ve třetím roce za-
jištěné zástavním právem na akciích
hotelové skupiny EFI Hotels & Pro-
perties, a.s.
Prostředky získané emisemi dlu-
hopisů využívá k investicím, které
jsou výhradně spojeny s komerč-
ními nemovitostmi jako jsou hote-
ly, bytové domy, kancelářské a ob-
chodní prostory, které provozuje
pod známou renomovanou značkou
EFI.

Pokud začnete investovat s e-Fi-
nance, a.s. budete se podílet na vý-

nosech z komerčních nemovitostí.
Investice s námi Vám přinese vždy
atraktivní úrok s přiměřeným zajiš-
těním skutečným majetkem. Do bu-
doucna přednostně předložíme na-
šim investorům nabídku na upsání
akcií skupiny EFI Hotels & Proper-
ties, a.s. Pokud ji využijete, stane-
te se přímými vlastníky EFI Hotels
& Properties, a.s. s pravidelnou roční
dividendou.

Investorské benefityInvestorské benefity
Každý investor investující do emi-
sí zajištěných dluhopisů e-Finan-
ce, a.s. získá voucher na 20%
slevu na až pětidenní pobyt pro
6 osob, ve kterémkoliv EFI HotelůEFI Hotelů,
viz. www.efihotels.comwww.efihotels.com.

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně. www.e-finance.eu info@@e-finance.eu

+420 515 555 555 +420 515 555 525
BRNO, eFi Palace Komplex, Bratislavská 52 PRAHA, Budova City Empiria, Na Strži 1702/65

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska
toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení
(EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt
dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-
-finance.eu/dluhopisy-informace.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho koneč-
nými podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat do
cenných papírů.



V Praze na Letné startuje výstava Tradice v obrazech. Návštěvníci se
mohou ponořit do světa folkloru a lidových tradic a objevit, comůže
detail prozradit o našíbohaté historii. STRANA 8

ŽALUZIE
ROLETY

DODACÍ LHŮTA 2-3 dny
SÍTĚ PROTI HMYZU

MARKÝZY AVEŠKERÉ OPRAVY

ŽALUZIE SUCHÝ

Nabízíme 50% slevu
z cenymontáže

tel.: 728 863 201
ZÁRUKA 5 LET

www.zaluzie-suchy.cz

Slevováknížka
Slevyaž30%
ObjevujtenovétrendyběhemWestfieldDays.17.–20. ŘÍJNA
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Češi
v kroji

Eva Vrabcová Nývltová
po ukončení závodní
kariéry trénuje s běžci
amatéry a komentuje
dlouhé běhy. STRANA 4
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Zásah speciální jednotky
Ve vojenském újezdě Libavá se koná mezinárodní vojen-
ské cvičení Powerful Word 2024, které je zaměřeno
na hybridní válku, jíž se týká šíření propagandy
nepřátelské země, sabotáže a další druhy útoků. Snímek
zachycuje zásah speciální jednotky proti ozbrojeným
radikálům v budově. ČTK

Česká republika podleminis-
tra vnitra Víta Rakušana oče-
kává, že nová Evropská ko-
mise rychle podnikne kro-
ky, které povedou k vylepše-
ní systému vracení neúspěš-
ných žadatelů o azyl. Ministr
to řekl při jednání se svými
unijními kolegy v Lucembur-

ku. Lepší ochrana vnějších
hranic je podle Rakušana ces-
tou k tomu, aby mohly zů-
stat otevřené vnitřní hranice
schengenského prostoru.
Česko je jednou ze sedmnác-
ti evropských zemí, které žá-
dají revizi takzvané návrato-
vé směrnice, vyplynulo to

z nedávného dokumentu
pro uzavřenou debatu diplo-
matů. Úpravy by měly zajis-
tit, že odmítnutí žadatelé
o azyl budou mnohem efek-
tivněji a rychleji posíláni
zpět do domovských zemí.
Dosavadní návratová směrni-
ce pochází z roku 2008, po-

kus o její revizi v roce 2018
selhal. „Česká republika je
aktivní. Spolu s Dánskem
a dalšími státy jsme napsali
dopis, v němž vyzýváme no-
vou komisi, aby byla odváž-
ná ve hledání nových kon-
ceptů,“ uvedl Rakušan. Jed-
ním z těchto konceptů podle

nějmůže být „jakýsi návrato-
vý hub, to znamená, že pro-
cedury s lidmi, kteří nemají
legální právo pobývat na úze-
mí EU, by probíhaly v někte-
ré ze třetích zemí“. V součas-
né době na takovém koncep-
tu pracuje například Itálie
po dohodě s Albánií. ČTK

Případ faráře
Toufara skončil.
Soud rehabilitoval faráře Jose-
fa Toufara. Jeho jméno je spo-
jeno s takzvaným číhošťským
zázrakem. V roce 1950 ho ve
vazbě umučili příslušníci Stát-
ní bezpečnosti (StB). Podle

Toufarova advokáta Lubomí-
raMüllera byl vězněn v rozpo-
ru s tehdy platnými zákony,
byl nezákonně zbaven osob-
ní svobody. Farář byl k přizná-
ní, že s křížem manipuloval,
donucen mučením, tvrdí ad-
vokát. „Byla po právní strán-
ce napravena křivda. Byl mo-
rálně očištěn,“ doplnil. ČTK

Kněz se stal obětí tažení
proti církvi. Zemřel v únoru
1950 po krutémmučení.

• StB jeho případ řešila. V pro-
sinci 1949 se při mši v koste-
le údajně několikrát pohnul
kříž na oltáři. Dodnes se jed-
ná o neobjasněný úkaz.

• Iniciátorem podnětu k reha-
bilitaci bylo Muzeum české-
ho a slovenského exilu
20. století. Podnět pro státní

zastupitelství zpracoval advo-
kát Müller, zabývající se po-
dobnými případy. Tento vedl
proto, že Toufar neměl žád-
né potomky či sourozence.

• V listopadu 1999 byl na dva
roky za mučení odsouzen
Ladislav Mácha, tehdejší ve-
doucí vyšetřovací skupiny StB.
Do vězení kvůli zdravotnímu
stavu nastoupil až v roce
2002 a po roce byl propuštěn
ze stejného důvodu. ČTK

ČT
K

Jenomže toho se Jarmila se Zdeňkem báli, protože ne-
chtěli v důchodu přijít o svůj byt. A tak začali hledat
na internetu informace o jiných možnostech a dočetli
se o Rentě z nemovitosti, kterou poskytuje společnost
FINEMO.CZ.

„Když nám zástupce společnosti všechno vysvětlil, vě-
děli jsme, že je to pro vyřešení synových problémů nej-
lepší volba. Nepřijdeme tak o bydlení a zůstaneme dál
vlastníky našeho bytu. Krom toho za života nemusíme
nic splácet a o vybranou částku se potom sníží hodnota
dědictví,“ vypráví paní Jarmila a z jejího úsměvu je znát,
že se jí dost ulevilo.

Manželé Soukupovi se rozhodli pro výplatu jedno-
rázové částky převyšující milion korun, z níž pomohli
synovi zaplatit dluhy, a ještě jim zbylo něco na spoko-
jenější život.

„Teď už je všechno v pořádku. Syn přestal podnikat, na-
šel si práci a všichni můžeme konečně klidně spát,“ usmí-
vá se paní Jarmila.

Když manželé Jarmila a Zdeněk Soukupovi odešli do důchodu a těšili se, že si budou
užívat zaslouženého klidu, dostal se jejich synTomáš do vážných finančních problémů.
Nedařilo se mu v podnikání, ale protože doufal, že se to zlepší, půjčoval si stále dál.

Renta z nemovitosti zachránila syna před exekucí

Potom už mu však nikdo půjčit nechtěl. Neměl pe-
níze na splátky, ani na vyrovnání dluhu a hrozila mu
exekuce.

„Když za námi Tomáš přišel, byli jsme v šoku. Nejdřív
jsme se na něj strašně zlobili, jak to mohl nechat zajít
tak daleko,“ říká smutně paní Jarmila. „Jenže jsme ho
nemohli nechat napospas osudu.“

Syn manželů Soukupových jim navrhl, že by zastavil
jejich nemovitost, aby mu banka půjčila další peníze.

Výhody Renty z nemovitosti:
• Získáte peníze na cokoli

(najednou či postupně).
• Za života nemusíte nic splácet.
• Zůstáváte bydlet doma a jste nadále

majitelem svého bytu či domu.
• Můžete žít důstojněji a život si více užívat

Chcete vědět víc?
• Přečtěte si příběhy klientů

a odpovědi na nejčastější dotazy
na www.rentaznemovitosti.cz.

• Vyžádejte si orientační kalkulaci zdarma.
• Můžete nám také zavolat na tel. 233 321 850.
• Jsme držiteli licence České národní banky

na poskytování spotřebitelských úvěrů.

inzerce

Česko chce snazší vracení migrantů

K přiznání
byl nucen

DODNES NEOBJASNĚNÝ ÚKAZ
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Cenu Neuron za mimořádný
přínos vědě získal psychiatr
Cyril Höschl. Nadace Neuron
ji udělila při příležitosti Svě-
tového dne duševního zdraví.
Höschl, který svou kariéru za-
světil rozvoji psychiatrie, po-
pularizaci duševního zdraví
a boji proti stigmatizaci pa-
cientů, je uznávanou osob-
ností české i světové psy-
chiatrie. Höschlova kariéra
zahrnuje mnoho úspěchů
v oblasti vědy i popularizace.
Po revoluci se stal prvnímpre-
zidentem Evropské psychiat-
rické asociace ze střední a vý-
chodní Evropy, zasadil se
o otevření spolupráce mezi
západními a východoevrop-
skými zeměmi. Významným
milníkem jeho kariéry bylo
vybudování Národního ústa-
vu duševního zdraví v Kleca-
nech. Instituce propojuje vý-
zkum, vzdělávání a léčbu pa-
cientů. „Díky jeho práci lidé
přestávají mít strach vyhle-
dat odbornou pomoc,“ řekl
šéf vědecké rady Nadace Neu-
ron Jan Konvalinka. Vedle
svého přínosu pro psychiatrii
se Höschl věnoval vědecké-
mu výzkumu, a to zejména
v oblasti biologické psychi-

atrie a neuroendokrinologie.
„Snažil jsem se lidem ukázat,
že psychiatričtí pacienti ne-
koušou. I když se nám podaři-
lo v boji proti stigmatizaci po-
kročit, je třeba neustále po-
kračovat,“ uvedl Höschl. Na-
dace Neuron se dlouhodobě

věnuje podpoře vědy v Čes-
ku. Kromě udílení Cen Neu-
ron, které oceňují excelentní
české vědce, podporuje vědec-
ké talenty a organizuje a fi-
nancuje výzkumné expedice
či podporuje vědecké vý-
zkumy. ČTK

Imunita lidstva degeneruje,
a to zejména posledních
200 let. Medicína nás zachra-
ňuje a díky stále jemnější
a přesnější manipulaci s buň-
kami a geny se bude dál sna-
žit udržovat lidstvo v kondi-
ci. Výhodu však budoumít na-
konec ti, kteří se adaptují
na umělý svět. „Náš obranný
systém je evolučně zhruba
500 let pozadu za současným
životním stylem. Bude skvě-
lé, až budeme díky genetic-
kým testům vědět, odkud
naši předkové kdysi přišli,
abychom se alespoň částečně
mohli vrátit v čase tam, kam
přirozeně patříme,“ říká imu-
nolog Radek Klubal, vedoucí
Medicínského centra Praha.
Je naše imunita oslabená a po-
třebuje posilovat? Anebo je
naopakmoc silná? Čtěte v no-
vém vydání týdeníku Téma.

prodloužený
víkend

superPáNe-

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob. Prodej
jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle velikosti
prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také na www.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

M
O
BILEM, SNADNO,

RY
CH

LE

KUPÓN NA SLEVU
V APLIKACII

zAktivovat za 10 bodů

Sleva 10 %
na celý nákup

PLATNÝ OD 9. 10. DO 15. 10. 2024

15,9015,90
-27%
21,90

13,9013,90
AKCE

pouze

10,9010,90
AKCE

pouze

69,9069,90
AKCE

pouze

OD 11. 10. DO 13. 10.

CHLAZENÉ
POTRAVINY

12,9012,90
AKCE

pouze

PODĚBRADKA
Minerální voda
ochucená
různé druhy
1,5 l PET láhev
(=1 l 8,60)

Vdolek
zdobený
jemné pečivo
rozmrazeno
70 g
(=100 g 19,86)

SVIJANSKÝ
MÁZ
Pivo
světlý ležák
0,5 l vratná láhev
(=1 l 21,80)34,9034,90

AKCE
pouze

HAMÉ
Směs
na tousty
dábelské
120 g
(=100 g 29,09)

LE & CO
Šunkový
salám
100 g

LINTEO
Kuchyňské
utěrky XXL
2vrstvé
2x60 m
(=1 role 34,95)

2 role
v balení

90%
OBSAH
MASA

Lidská imunita
v přechodu

Psychiatr Cyril Höschl ČTK

Guláš za 300
Náklady na provoz krko-
nošských restaurací jsou
srovnatelné s Prahou.
Guláš tady brzy bude
stát 300 korun. iDNES.cz

inzerce

KRÁTCEDíky němu lidé nemají strach
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Eva Vrabcová Nývltová patří
k nejpovolanějším komentá-
torkám dálkových běhů.
Přesto letošní přímý televizní
přenos ženského maratonu
na olympiádě v Paříži patřil
k těm, kde mohl závodnice
na trati provázet slovy někdo
jiný. Ještě dva roky dozadu
plánovala naše úspěšná dál-
ková běžkyně, že si v roce
2024 kolem Eiffelovky pro-
běhne se startovním číslem,
jako se to podařilo našim at-
letkám Tereze Hrochové
a Moiře Stewartové. Nejen
o tom, jak se žije v atletickém
„důchodu“, teď vypráví. Ačko-
li běžecké boty úplně na dno
skříně neuklidila a pětku
nebo desítku si sem tam letos
dala. Kromě jiného založila
běžeckou skupinu pro běžce
amatéry, ale i mezi nimi má
pár možných nadějí.

Zeptám se nediplomaticky.
Jak je v běžeckémdůchodu?
Hrozně. Dlouho mi trvalo,
než jsem se s tím smířila.
Vlastně mi to došlo až nedáv-
no. Do té doby jsem stále žila
s tím, že jiný smysl života
není. Měla jsem tři týdny nu-
ceného klidu, naučila jsem se
trávit čas i jinak než jenom
sportem.

Jaký byl pocit komentovat
olympijskýmaraton, na který
jste se připravovala a těšila?
Během přenosu jsem si vyba-
vila, že jsem k tomu závodu
směřovala, ale jsem s tím už
smířená, protože jsem si na-
šla jinou, taky zajímavou ces-
tu. Kdyby ne, bylo by to mno-
hem těžší… Ale ano, logicky
mě to zamrzelo. Už to ale
mám odžito.

Problémy vás provázely delší
dobu. Bylo lepší, že odcháze-
ní bylo pozvolné, a ne náhlé?
Rozhodnutí ve mně nějaký
čas zrálo, ale to konečné bylo
ze dne na den. Přesto pořád
trochu doufám. Přes léto,
když to tělo dovolilo, vkráda-
jí se myšlenky, že aspoň troš-
ku… Jistě, už bez toho, že
bych se dostala na top úro-
veň, ale že bych si třeba půl-
maraton za 1:22 nebo 1:24 ješ-
tě zaběhla. Tělo mi ale jedno-
značně ukázalo, že ani tohle,
alespoň zatím, úplně nejde.
Jsem ráda, že si ale mohu
něco, nemálo, zaběhat se svý-
mi klienty.

Co očekávají lidé, , že jim ně-
kdo bude radit, že nebudou
běhat „jen tak“?
Spektrum těch lidí je strašně
široké. Ale mám tam teď pat-

náctiletou holčinu, běhá te-
prve dva měsíce a má osmis-
tovku za 2:53. V porovnání
s atletkami, které běhají
opravdu závodně, je to o něja-
kých dvacet třicet vteřin po-
maleji, ale na to, že běhá tak
krátce, vnímám, že u ní by
prostor pro další vývoj mohl
bát. Navíc běhá skvěle tech-
nicky. Mám tam taky devate-
náctiletého kluka, chce se po-
souvat na vyšší úroveň, bě-
hám s ním od května.

Kamse chce dopracovat?
Mezi profíky?
Možná. V září běžel Birell
Grand Prix v Praze, deset kilo-
metrů, za 33:17, což ho už
řadí do přední části českých
běžců. Ale příští rok chce stu-
dovat v Americe. Asi bude bě-
hat tam a ztratím o něm pře-
hled. Ale i to, že bych byla
u jeho cesty jen na začátku,
je pro mě důležité.

Co ti, jejichž ambicí nejsou
stupně vítězů?
Mám tam asi tři holky, které
nechtějí vůbec závodit, chodí
na tréninky, je to pro ně vyčis-
tění hlavy, popovídají si. Je to
jiné než běhání o samotě. To
se osvědčilo i mně. Běhat po-
dle plánu. Je lepší, když vám
to napíše někdo jiný, než
když si to napíšu já sama. Pro-
tože i když nemíříte na závod
a splníte si to, co vám nějaký
trenér sepíše, máte mimo
jiné dobrý pocit, že jste něco
zvládli. To je promnohé hroz-
ně důležité.

Mají ambice se zlepšovat?
Jasně. Mám tam spoustu lidí,

kteří si své limity posouvají.
Ten kluk, o kterém jsemmlu-
vila, má osobák na maraton
asi tři a půl hodiny a chce se
teď po půlroce dostat něco
málo nad tři hodiny. Přitom
začínali u mě s kamarádem,
on na něho vůbec nestačil,
a teď kamarád nemá šanci.
Tím, že chodíme běhat
ve skupině, posouvají se vý-
konnostně všichni.

Člověk si častomyslí, že už
dosáhl na svůj limit, ale s pro-
fíkemho dokáže posunout.
Máte od běžců odezvu?
Monika, jedna z nich, na za-
čátku říkala, že jejím snem je
uběhnout deset kilometrů
pod šedesát minut. A teď už
je má pod padesát. Připravuji
běžce nejen na silnici, ale i do
terénu. Letos jsem měla dva,
co běželi B7, to je ten více než
stokilometrový závod po bes-

kydských vrcholech. Jedna
z dvojice si zlepšila rekord
o pět hodin, a ještě byla ne-
spokojená!

Na rozdíl odminulé kariéry
se vám teď záběr aktivit rozší-
řil. Například se věnujete zá-
vodům sérieMattoni Free
Run. Co to je?
To je projekt, který vznikl ješ-
tě v RunCzechu a Mattoni ho
teď podporuje. Týká se to
amatérů, v Česku je devade-
sát certifikovaných tras, kde
byměli lidé běhat také s certi-
fikovaným trenérem. Lidé si
tam mohou, podle toho, kde
bydlí, každý týden zaběh-
nout zdarma pět kilometrů.
Nejvíc jich je v Praze, já jsem
jejich vedoucí, radím jim, jak
trénovat svěřence, hrozně
mě baví předávat jim zkuše-
nosti. Měli jsme i tréninkový
kemp. Bylo to se závodem
i s rehabilitací, protože spolu-
pracuji s šéflékařem českého
olympijského týmu.

Je to jiné, najednou předávat
na sobě ověřené a vyzkouše-
németody a prožitky?
Už jsem kurzy pro trenéry ab-
solvovala a ještě mě nějaké
čekají. Kolikrát jsem zůstáva-
la s otevřenou pusou, tohle je
přece špatně, říkala jsem si.
Nebo jinak, ne že je to špat-
ně, ale je to v praxi jinak. Ob-
čas jsem neudržela pusu
a pustila si ji na špacír, že
takhle ne. Co se týká mých
běžců, snažím se pro klienty
vždy připravit balíček. Mají
například k dispozici pitný re-
žim nebo startovné na někte-
ré závody zdarma. Protože

jsem se pustila i do masáží
a tejpování, tak to ode mne
taky mají.

Masírujete?
On to nikdo moc neví, ale já
se tomu věnuji už dobrých
dvanáct let. Pro své svěřence
to mám jako bonus, zatím
chci, aby mě to bavilo a neby-
la to jen práce každý den
sedm osm hodin. Nechávám
si to jako třešničku na dortu.

Profíci obvykle létají na zimu
trénovat do teplých krajin.
My také. Letos máme běžec-
ké soustředění ve Španělsku
vDenii. Je to celý běžecký pro-
gram, ale je to čistě dobrovol-
né. Ráno je rozcvička, dopo-
ledne hlavní běžecká fáze roz-
dělená podle výkonnostních
skupin, protože někteří se
připravují na maraton ve Va-
lencii. Různé techniky, simu-
lace závodů nebo zkušební
předstartovní den. Všechno,
co jsem si prožívala jako zá-
vodnice, si prožijou i oni.
A odpoledne nejrůznější cvi-
čení, posilování, ne to klasic-
ké, ale to, co běžec potřebuje
a moc se to neví. Na večery
jsou připravené přednášky.

Kamse posouvají tréninkové
metody, vybavení, boty? Jar-
mila Kratochvílová tahala
pneumatiku.
Všímám si třeba i toho, když
se u některé světové běžkyně
objeví druh zranění, kterým
jsem si prošla i já, a zajímá
mě, jak a za jak dlouho ji dají
dohromady, protože v tomto
směru se to také mění. V mé
profesionální kariéře třeba
na některé záležitosti řešení
ještě nebylo, teď už ano. Pneu-
matiky se asi netahají, mož-
ná někde u sprinterů. Tréno-
vání se neustále mění, kdyby
všichni trénovali stejně, tak
se žádné výkony nikam nepo-
souvají.

Co je současnámóda?
Jsou dva zásadní směry. Dříve
se šlo přes velký základní ob-
jem, který musíte naběhat
v nízkých frekvencích. Jenže
na to amatérští hobíci nema-
jí tolik času. Chápu, že pracu-
jí a nemají tolik volna. Velký
objem je nutný v prvníchmě-
sících. Takže jsme to s ohle-
dem na jejich možnosti upra-
vili, není tam ovšem takový
progres, jako kdyby to zvláda-
li v profi režimu. I tak tam je
progres. Trénovat ráno i od-
poledne, na to amatéři nema-
jí čas. Tak se hledají kompro-
misní cestymezi oběma těmi-
to směry. PAVEL HRABICA

Vlastní zkušenosti zúročuje
i jako lektorka tejpování. METRO

Úspěchy sbírala Eva Vrabcová Nývltová nejdřív jako běžkyně na lyžích, potom jako atletka na dlouhých
tratích. Má bronz z mistrovství Evropy v půlmaratonu, doma je mnohonásobnou mistryní. 2x MAFRA

Někteří hobíci dokážou limity
posouvat o neuvěřitelné časy



Do konce října měříme zrak
zdarma a bez podmínek.

Rezervujte si termín
rychle a jednoduše

nawww.grandoptical.cz.

Pomáháme Vám vidět lépe

MĚŘENÍ
ZRAKU

ZDARMA

Zvlášť po 40. roce je to běžná věc. Najednou nevidíme tak ostře, dokonce i když nosíme brýle.
Častěji jsme po práci nebo řízení unavení, bolí nás oči, někdy i krk a hlava. Mnohdy to má
jednoduchou příčinu: máme nesprávnou korekci zraku. Pomoc je přitom snadná. Stačí si
v dobré optice nechat si během 15 minut změřit zrak a dát očím přesně to, co potřebují. V říjnu
ho dokonce můžete mít zdarma bez jakýchkoli podmínek.

„Měření je úplný základ, aby člověk měl svoji oční
vadu správně korigovanou. A přijít třeba jednou za
pět deset let nestačí, zvlášť od středního věku. Vidění
se v čase mění a aktuálně nošené brýle nebo čočky
často nedávají očím správnou podporu. K optomet-
ristovi bychom měli zajít aspoň jednou za dva roky,“
říká Lucie Adámková, expertka na zrak z GrandOptical
a dodává, že měření by měli absolvovat i lidé, kteří si
nejsou vědomi, že by oční vadou trpěli.
GrandOptical realizoval spolu s BESIPEM velké měře-
ní zraku řidičů a zjištění byla alarmující. Skoro polovi-
na lidí buď nosila brýle s jinými dioptriemi, než jaké by
potřebovala, nebo nenosila brýle vůbec, protože o své
vadě nevěděla.
Dnes je měření zraku snadná věc. Není k němu vů-
bec potřeba obtížně hledat termín u očního lékaře
a pak dlouho čekat před ordinací, než na vás přijde
řada. V očních optikách pracují vysokoškolsky vzdě-
laní odborníci – optometristé. Zrak změří stejně kva-
litně. Dokáží i odhalit případné oční nemoci, s nimiž

už návštěvu lékaře doporučí. Velkou výhodou je, že
si lze vybrat čas i místo, které vám vyhovuje. Přijde-
te a během čtvrt hodiny máte přesné výsledky. „Na
všech prodejnách GrandOptical máme kvalitní přístro-
je, někde dokonce vybavené umělou inteligencí, které
jsou schopné dodat výsledky již za deset minut,“ říká
Lucie Adámková. Měření tak lze klidně spojit s cestou
do obchodního centra.
Samotný proces měření spočívá nejen v samot-
ném použití přístrojů pro určení potřebných dioptrií
a dalších parametrů korekce, ale také v důkladném
rozhovoru. Při něm se zjišťuje, jaký máte životní styl
a v jakých situacích budete brýle či čočky nejčastěji
potřebovat.
Pokud teď o měření zraku uvažujete, pak neváhejte.
Do konce října bude totiž v GrandOptical zcela zdar-
ma a bez podmínek.
Mít ty správné brýle nebo čočky se rozhodně vyplatí.
Zaregistrovat na měření se můžete snadno online na
GrandOptical.cz.

ČASTO ZA TO MOHOU NESPRÁVNÉ BRÝLE!
TRÁPÍ VÁS ÚNAVA A BOLÍ OČI NEBO HLAVA?

INZERCE
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Na péči o seniory
budou chybět
desítky miliard
korun, pomoci
můžou technologie.

Českou republiku mohou
brzy čekat výrazné problémy
v oblasti péče o seniory. Do
roku 2035 vzroste počet lidí
ve věku nad 65 let o 325 tisíc
a senioři tak budou tvořit té-
měř čtvrtinu populace. Počet
lidí starších 80 let se zvýší do-
konce o 380 tisíc na 835 tisíc.
V Česku, které se v součas-

nosti potýká s nedostatkem
míst v domovech pro seniory
a s nedostatkem pečujícího
personálu, bude kvůli tomu
chybět přibližně 15 tisíc lů-
žek, 16 tisíc pracovníků v so-
ciálních službách a 70 mili-
ard ročně na zajištění chodu
potřebných služeb. Se zmír-
něním těchto problémů

může pomoci využívání mo-
derních technologií a pře-
chod na péči založenou na da-
tech. Vyplývá to ze studie Ino-
vace péče ve stáří poradenské
společnosti Boston Consul-
ting Group (BCG).
Výše uvedená čísla přitom

počítají s tím, že počet lůžek
i personálu se bude v Česku
nadále zvyšovat současným
tempem, a také s růstem
HDP, který pokryje část po-
třebných zdrojů. Uvádějí
tedy pouze skutečně chybějí-
cí kapacity. „Česko se v oblas-
ti zajištění péče o seniory blí-
ží k bodu kritického nedostat-
ku kapacit a dosud nebyla
zvolena adekvátní strategie,
která by tento problém efek-
tivně řešila. Jedná se o kom-
plexní výzvu, kterou samot-
né využívánímoderních tech-
nologií nevyřeší. Spolu s další-
mi opatřeními však může vý-
razně pomoci,“ říká Jiří Švej-
car, partner společnosti Bos-
ton Consulting Group.

V současnosti známé
a ve světě používané techno-
logie mohou českému roz-
počtu ušetřit až 31miliard ko-
run ročně, snížit nedostatek
lůžek až o 10 tisíc a nedosta-
tek pracovníků o 11 tisíc. A to
především díky tomu, že po-
mohou lidem prožít další
dobu v domácí péči a součas-
ně pracovníkům v sociálních
službách ušetří čas u mnoha,
zejména však hlavně rutin-
ních úkolů.
BCG rozděluje analyzova-

né technologie do pěti kate-
gorií a hodnotí jejich dopad
ve třech oblastech, kterými
jsou domácí soběstačnost
a bezpečnost seniorů, zkvalit-
nění institucionální péče
a prevence. V analýze zkou-
mala celkem 55 technologií,
z nichž 35 je vhodných k apli-
kaci a sedm jemožné začít na-
sazovat téměř okamžitě.
Těchto sedm technologií má
přitom také největší dopad
na úspory peněz, lůžek a kva-

litu života seniorů.Mimo jiné
mohou díky prevenci pro-
dloužit zdravou délku života
o přibližně čtyři měsíce. „To
je poměrně výrazné zlepšení.
Průměrného českého seniora
v 65 letech čeká 7,6 roku zdra-
vé délky života, což je výraz-
ně pod průměrem Evropské
unie, který činí 9,7 roku.
Díky efektivnímu využití
technologií bychom se tak
mohli přiblížit například
k Rakousku či Holandsku,“
upozorňuje Jiří Švejcar.
V oblasti prevence může

podle BCG výrazně pomoci
především nositelná elektro-
nika umožňující pravidelný
monitoring srdečního rytmu
a dalších faktorů a také jedno-
duché systémy pravidelné do-
mácí diagnostiky napojené
na vzdálený monitoring
a spojené s telemedicínou. Ty
umožní včas zachytit přichá-
zející problémy a začít je
řešit včas, kdy je dopad léčby
nejvyšší a nejlevnější. MET

Veletrh práce
V Liberci včera začal tří-
denní veletrh práce
a vzdělávání Educa
Expo. Na 18. ročníku
akce, která patří k nej-
větším svého druhu
v Česku, prezentuje
svou nabídku více než
60 středních a vyšších
odborných škol a vzdělá-
vacích institucí z celé
České republiky včetně
příhraničí a také zhruba
50 zaměstnavatelů. Loň-
ský veletrh navštívilo
za tři dny 24 tisíc lidí.

Úprava novely
Psi, kteří budou dlouho-
době uvázaní, budou
možná ze zákona pova-
žováni za týrané. Sně-
movní zemědělský vý-
bor toto zpřísnění pod-
pořil v úpravě novely ve-
terinárního zákona. Sně-
movna jako celek by
o návrhumohla rozhod-
nout za dva týdny. Vý-
bor rovněž doporučil
upravit podmínky porá-
žek na jatkách. ČTK

inzerce

V Česku bude chybět
15 tisíc lůžek pro seniory

KRÁTCE
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Vzácný dvojitý výskok obrů
Britský expatriant John Goodridge nafotil dva keporkaky během syn-
chronizovaného skoku z vody u pobřeží Sydney v Austrálii. Tyto ohrom-
né savce, kteří putují podél východního pobřeží Austrálie mezi jižním
oceánem amísty pro odchov mláďat severně od Queenslandu, zachytil
Goodridge svým teleobjektivem. Ocenil vzácnost tohoto dvojitého výsko-
ku, který nazval vrcholem fotografování velryb. Obě velryby jsou dospělí
jedinci, kteří patří k populaci východoaustralských keporkaků, jež se
zotavila z téměř úplného vyhubení. PROFIMEDIA

Studenti pokládali prezi-
dentovi různé dotazy.

Hlava státu byla v rámci návštěvy Jiho-
moravského kraje hostem debaty
na Střední vinařské škole ve Valticích
na Břeclavsku. Prezident Petr Pavel
s mladými lidmi diskutoval na různá
témata. Například by uvítal, kdyby se
Češi více zajímali o svou zem a její
ochranu. Byl by například pro vytvo-
ření konceptu základního výcviku,
kde by se lidé připravovali na krizové
situace. Mohl by být zpočátku třeba
jen pro dobrovolníky. Odpověděl tak
na dotaz týkající se jeho postoje k pří-
padnému znovuzavedení vojenské
služby. Studentům dále řekl, že mít
možnost cestovat, studovat a praco-
vat v zahraničí nebo žít v bezpečné
zemi není samozřejmé a je třeba sta-
rat se o to, aby to vydrželo. Výcvik,
o němž Pavel mluvil, by neměl být za-
měřený jen na témata spojená s vál-
kou, ale na nejrůznější krizové situa-

ce. „Nemusel by být v kuse, ale třeba
i rozložený do více etap, zpočátku tře-
ba jen pro zájemce. Učili by se, jak se
chovat v krizových situacích nebo jak
zacházet s technikou. Nikomu by to
neuškodilo, naopak by mnozí mohli
poznat své limity. Kdyby se pak dosta-
li do krizové situace, byli by mnohem
odolnější a připravenější pomoct,“
uvedl.

Jedna z otázek mířila také na Pa-
vlův názor na mladou generaci.
„Obecně platí, že si starší generace
většinoumyslí, žemladší jeméně pra-
covitá, méně zodpovědná a méně se
zajímá o to, co se děje. Když jsem jez-
dil po školách, nenabyl jsem dojmu,
že jsou mladí lidé v čemkoli horší,
než jsme byli my v jejich věku. Na-
opak jste třeba lépe informovaní.
Do čeho jste se ale narodili, to není sa-
mozřejmé a nezůstane to, pokud se
o to nebudeme starat. Třeba tím, že
budeme chodit k volbám, ucházet se
o veřejný úřad, pokud máme co na-
bídnout, ale také tím, že budeme sle-
dovat dění ve světě,“ míní.

Při debatě také zazněla péče o zdra-
ví. „Když dnes někdo sportuje, udržu-
je zdravou životosprávu, platí stejné
pojištění jako ten, kdo na to kašle. To
mi přijde docela nefér. Přitom třeba
u pojištění na motorku pojišťovny zo-
hledňují, že mladý muž tíhne k risko-
vání více než starší. Obecně bychom
se měli vyhýbat rizikovým faktorům,
protože tím pomáháme nejen sobě,
ale i celé společnosti a nezatěžujeme
systém,“ dodal. ČTK

Pavel na jihomoravské vinici ČTK

Odběr zboží z letáku je možný jen v obvyklém množství, maximálně 2 kartony na osobu na den, není-li uvedeno
jinak. Fotografie mohou být ilustrační. Vyhrazujeme si právo změn. Další podmínky nabídky na www.penny.cz.
*Takto označené produkty nenáleží do stálého sortimentu, mohou být tedy dodány na příslušné prodejny
vmenšímmnožství, a z toho důvodu jedinečná nabídka na toto zboží platí pouze první den uvedeného období
akce. **Doporučená prodejní cena výrobce.
Sleva je poskytována za body za nákupy v prodejnách Penny Market. Dvojité body za své nákupy můžete získat
od10. 10. 2024do16. 10. 2024. Body lze získat a uplatnit do 23. 10. 2024. Akce platí do vyprodání a vydání zásob
v jednotlivýchprodejnáchPennyMarket. Fotografie jepouze ilustrativní. Podrobnápravidlanawww.penny.cz.

⬇Nejnižší cena za posledních 30 dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.

Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!Týden dvojitých bodů!

ODČTVRTKADOSTŘEDY
10.10. –16. 10. 2024
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400 g

NOVÁ SKLIZEŇ

více nawww.penny.cz

SÝR EIDAM
30% PLÁTKY
XXL BONI*
400 g | 100 g 12,48 Kč

VODKA,
TUZEMÁK
KRÁLOVSKÁ
PALÍRNA
37,5 % alk.
0,5 l
1 l 219,80 Kč
< 109,90 Kč

KUŘECÍ
PRSNÍ ŘÍZKY
chlazené
cena za 1 kg

TOALETNÍ PAPÍR
VANILLA BIG SOFT*
3vrstvý | 16 rolí
1 role 4,99 Kč
< 79,90 Kč

TOUSTOVÝCHLÉB
CELOZRNNÝ
KARLOVA
KORUNA
500 g
100 g 3,98 Kč
< 21,90 Kč

BANÁNY
cena za 1 kg

MANDARINKY
SATSUMAS
volné
cena za 1 kg
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Češi by měli
být připraveni
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Ve vodárenské věži na praž-
ské Letné probíhá od včerejš-
ka až do konce listopadu vý-
stava Tradice v obrazech. Pro-
střednictvím fotografií ve sty-
lu fine art se zde mohou ná-
vštěvníci ponořit do světa
folkloru a lidových tradic
a objevit, co i malý detail,
jako je drobná krajka, může
prozradit o naší bohaté histo-
rii. Pokud se vám nechce dě-
lat si výlet do hlavního měs-
ta, můžete si 269 fotografií
z tříletého putování fotogra-
fa Václava Šilhy napříč regio-
ny Čech, od Karlovarska přes
Prahu a okolí až po Doudleb-
sko, prohlédnout ve stejno-
jmenné knize. Ta je rovněž
novinkou a vychází v těchto
dnech.
„Myšlenka projektu Tradi-

ce v obrazech se zrodila na za-
čátku pandemie covidu, když
jsem dokumentoval původní
obyvatelstvo Amazonie, ale
pak musel zůstat dlouho
v Česku. Uvědomil jsem si, že
i my máme své vlastní domo-
rodce a jejich historické oša-
cení. Kroje a jejich význam
jsou součástí naší identity
a zaslouží si být zachyceny
a uchovány pro budoucí gene-
race,“ říká pro deník Metro
protagonista knihy Šilha, kte-
rý kvůli zachycení nejen kro-
jů, ale i atmosféry každoden-
ního života i významných
událostí v celkem čtrnácti re-
gionech tuzemska neváhal
navštívit svatby, masopusty
i pohřby.

Proč jste se rozhodl ve své
publikacimapovat výhradně
kroje Čech, a ne takéMoravy
a Slezska?
S týmem jsme se dohodli
na tom, že Čechy jsou v tom-
to směru taková popelka.
Všichni znají Jízdu králů
a vědí, že naMoravě kroje stá-
le žijí, ale málokdo ví, jak vy-

padaly kroje ve Středočes-
kém kraji, Jihočeském a dal-
ších regionech. Proto jsme se
zaměřili právě na Čechy,
i když původní záměr byl
jiný. Mysleli jsme si, že toho
nebude tolik, ale nakonec
máme stovky fotek, které se
do knížky ani nedostaly. Mo-
rava a Slovensko jsou svými
kroji proslulé, ale u Čech
tomu tak nebylo.

Co vás přimapování českých
krojů a zvyků překvapilo?
Nejvíc asi ta rozmanitost.
Všichni známe folklorní sku-
piny, kde jsou všichni obleče-
ní stejně, ale časem si člověk
uvědomí, že to byli lidé jako
my. Žádná žena nechtěla být
v kostele oblečená stejně
jako jiná. Uniformita tam ne-
existovala. A třeba náušnice
– často si myslíme, že je nosi-
li jen námořníci, ale nosili je
i naši předci, například muži
v Podještědí. A nebyly to
malé náušnice, některé měly
i pět centimetrů v průměru.
Je tam spousta věcí, které člo-
věka překvapí, a ti lidé byli
v podstatě hodně podobní
nám – chtěli se odlišovat,
chtěli vypadat jinak než sou-

sed. Kniha mapuje spíše bo-
hatší kroje, protože si každý
nemohl dovolit vlastní. Často
si je lidé půjčovali, například
na svatby.

Je nějaká oblast, jejíž kroje
se vám líbí nejvíc?
To nemůžu říct, to by mi dali!
Každá oblast má něco speci-
fického. Třeba v německých
oblastech kolem Plzně, které
jsou známé díky Prodané ne-
věstě, jsou velké holubice.
Jiné jsou kroje v Podještědí
nebo na Chodsku. Všechny
jsou krásné a mají jedno spo-
lečné – dřív to oblečení lidem
neskutečně slušelo. Lidé vědě-
li, jak správně využít barvy
a jak je k sobě poskládat. Ať si
oblékl kroj kdokoli, vypadal
v něm dobře.

Vaše fotografie vypadají jako
nakreslené. Jakou technikou
jste toho dosáhli?
Na tom jsme pracovali dva
– já a Míša Pupíková, která
fotky retušovala. Díky tomu
vypadají fotografie jako mal-
by. Je to z praktického důvo-
du – většinu krojů jsme získa-
li z depozitářů a byly děravé,
špinavé, neúplné. Takže jsme

je museli upravit, aby na fot-
kách vypadaly dobře. Tento
styl se nazývá fine art, což
znamená, že se snaží přiblížit
malbě. Myslím si, že se to
Míše povedlo výborně.

Retušovat jste předpoklá-
dámmuseli i samotné kroje,
do kterých už se leckdy
zakousl zub času. Bylo
obtížné doplňovat detaily,
nebo jste vždy věděli, jak
mákroj vypadat?
Věděli jsme, jakmá kroj vypa-
dat, ale bylo to obtížné. Před-
stavte si, žemáte zástěru, kte-
rá má na sobě krajku, a chybí
tam třeba deset krát deset
centimetrů. Musíte to z jiné-
ho kusu reimportovat, vystí-
novat, aby to vypadalo správ-
ně. Míša strávila nad jednou
fotkou i týden. Proto celý pro-
jekt trval tři a půl roku.

Nadpublikací převzal záštitu
ministr kulturyMartin Baxa.
Co to pro vás znamená?
Považujeme to především
za uznání naší práce.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Knihu podporuje spolek
OSA, který u nás hraje klíčo-
vou roli v ochraně autor-
ských práv. Organizace sla-
ví 105 let od založení. Zepta-
li jsme se jejího předsedy
Romana Strejčka, zda je
možné chránit lidové písně.

• „Ano, je. Lidé často zamě-
ňují zlidovělé písně za li-
dové. U lidových písní
není autor znám. Napří-
klad u písničky Vínečko
bílé se lidé mylně domní-
vají, že se jedná o lidovou
píseň. Ale ta má svého au-
tora, Fanoše Mikulecké-
ho, vlastním jménem Fran-
tišek Hřebačka. Pokud ně-
jaký autor hudebně upra-
ví lidovou píseň, jeho au-
torská úprava jsou chráně-
ná autorským zákonem.
Asi nejznámějším českým
tělesem, které se speciali-
zuje na úpravu lidových
písní, je Čechomor. Jejich
písničky jsou samozřejmě
chráněné,“ vysvětluje
Strejček. JAR

Kroje ze sekce Praha a střední
Čechy. Dívky vyšívají čepec.

Huš, mračna! Muž z Plzeňska
drží troubu z mořské ulity.

VÍNEČKO BÍLÉ

Lidové prostředí Prácheňska
začala ovlivňovat móda z města.

Takhle vyfešákovaní chodí
v Podještědí. 4x VÁCLAV ŠILHA

ZNÁTE RÝMOVNÍK?
RÝMOVNÍK CITRONOVÝ se u nás pěstuje jako pokojová rostlina s intenzivní vůní listů a mnoho
z nás ji má doma. Rostlina, díky svým známým vlastnostem, hraje pozitivní roli v sychravém
a studeném počasí. Její vůně napomáhá navozovat pocit klidu a uvolnění. Má široké použití.
Z rýmovníku si můžete připravit i šťávu a využít tak bohaté účinky této rostliny i při vnitřním užití.

K zakoupení v lékárnách a na www.bio-medica.cz

RÝMOVNÍKOVÝ extrakt
Tekutý doplněk stravy se svěží bylinnou
příchutí a vitamínem C, napomáhá
v sychravém a studeném počasí.
Balení 240 ml

RÝMOVNÍKOVÝ balzám
Kosmetický přípravek s bylinnými silicemi
a rýmovníkem pro masáž v oblasti prsou,
zad a krku. Uvolňující se silice osvěží
dýchací cesty.
Balení 50 ml

kosmetický přípravek
doplněk stravy

Kroje fotil i na pohřbech

inzerce
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Je lepší točit pět
kvalitních jídel než
kvanta nutričně
nehodnotných.

Příprava svačin pro děti
v předstihu je pro mnoho lidí
poměrně náročnou disciplí-
nou. Komplikuje to shon
a třeba i nulová nálada si
ráno přivstat a vymýšlet, co
připravit. Jak si tedy napláno-
vat přípravu svačin, aby to
bylo snesitelné, dlouhodobě
udržitelné? Nejen o to se po-
kusily ve své knize Velká sva-
činková bichle autorky Pavlí-
na Mähringová a Veronika
Břicháčková.
„Hlavním úkolem svačiny

je doplnit energii dětem v del-
ší pauze mezi hlavními jídly.
Velikost svačiny je hodně in-
dividuální a je třeba ji přizpů-
sobit ostatním jídlům dané-
ho dne, aktivitě a konkrét-
ním potřebám jedince,“ sho-
dují se autorky.
Roli ve složení také hraje

to, zdamá dítě například slad-
ký oběd. Pak je vhodné se

u svačiny zaměřit více na zele-
ninu, vlákninu a bílkoviny.
Autorky doporučují naplá-

novat si dvě až tři svačiny pře-
dem. „Velkou pomocí je za
nás takzvaná zásobárna – jed-
ná se například o předpřipra-
venou granolu, ovocné pyré,
müsli tyčinky, ovocné rolova-
né plátky či datlové kuličky.
Tyto věci lze totiž velmi jed-
noduše připravit ve větším
množství a uchovat je na urči-
tou dobu ve spíži nebo v led-
nici. Když pak někdy nestíhá-
te a teče vám do bot, není nic
jednoduššího než sbalit na

svačinu trochu granoly s jo-
gurtem a ovocným pyré nebo
doma upečené müsli tyčin-
ky,“ popisuje Mähringová.
Co dále radí? Podle obou au-

torek nemusí být svačina po-
každé jiná. „Zkuste si vybrat
klidně jen pět deset favoritů
a ty točit dokola. Jakmile si za-
žijete rutinu, můžete postup-
ně přidávat další. Anebo zů-
stat jen u těch pěti. I to je v po-
řádku. Rozhodně je lepší va-
rianta pěti kvalitních a výživ-
ných svačin než 20 nekvalit-
ních,“ dodává Břicháčková.
Využít se k jídlu do školy či

školky také dají zbytky veče-
ře, například slaný koláč
nebo pomazánka.
„Některá jídla se dají ales-

poň částečně předpřipravit
už večer. Kromě již zmiňova-
ných pomazánek můžete při-
pravit například palačinky, lí-
vance, placičky, a to jak na-
sladko, tak i naslano. Ráno
pak už jen namažete, zabalí-
te a hurá do školy,“ dávají
osvědčený tip autorky a přidá-
vají ještě jeden: „Výborně se
na svačinu hodí vajíčka. Uvař-
te je klidně již v neděli, a to
natvrdo. V chladničce vám vy-
drží celý týden. Využijete je
nejen na chléb nakrájené, ale
třeba i do pomazánek. Výbor-
ně také poslouží různé slad-
ké i slané kaše. Například
ovesná kaše se dá připravit ve
větším množství, uskladnit
v lednici a postupně dochuco-
vat oříšky, ovocem, kakaem
nebo medem či čekankovým
sirupem.“ Z vlastní zkušenos-
tí mají tip: „Je dobré zapojit
do přípravy jídla i děti. Mno-
hem víc jim pak i chutná,
jako bonus tím v dětech bu-
dujeme zodpovědnost a sa-
mostatnost,“ uzavírají. IBE

Zleva Pavlína Mähringová
a Veronika Břicháčková ARCHIV

LÁZEŇSKÉ SANATORIUMDr. PETÁK - FRANTIŠKOVY LÁZNĚ

Tel.: 773 709 189
e-mail: recepce@sanatoriumpetak.cz

Lázeňské sanatoriumDr. Peták
Lesní 111/13, 351 01 Františkovy Lázně

LÁZEŇSKÉ POBYTY za mimosezonní ceny navíc smimořádnou slevou
od 10. LISTOPADUDO 15. PROSINCE

Léčivé účinky františkolázeňských přírodních zdrojů násobíme účinky
molekulárního vodíku!

- 4 x polopenze
- 11 lázeňských procedur

RADOST PRO ŽENY - 4 noci – 8 900 Kč 7 900 Kč
● 1 x solná jeskyně
● 3 x vibrační masáž nohou
● 1 x koupel v minerální uhličité vodě obohacené

molekulárním vodíkem v kombinaci
s perličkovou koupelí

● BONUS: 3 x pitná kúra nápoje s molekulárním
vodíkem H2

ZÁZRAK NA BOLESTI ZAD A KLOUBŮ - 5 nocí
– 9 250 Kč 8 250 Kč

ZÁZRAK NA BOLESTI ZAD A KLOUBŮ - 7 nocí
– 12 950 Kč 11 900 Kč

NADUPANÝVÍKEND - 2 noci – 5 490 Kč 4 490 Kč

SENIORSKÝTÝDEN - 7 nocí
– 12 670 Kč 11 690

● 2 x rašelinový zábal
● 1 x rašelinová koupel
● 2 x částečná masáž zad a šíje

● 1 x hydromasážní vana
● 1 x miner. perličková koupel
● 2 x suchá uhličitá koupel
● 2 x plynové injekce
● 4 x inhalace molekulárního vodíku

● BONUS: 4 x pitná kúra posílená
o molekulární vodík H2

- 5 x polopenze
- 11 léčebných procedur, při kterých se
používají výhradně františkolázeňské
přírodní léčivé zdroje)

- 7 x polopenze
- 20 léčebných procedur,
při kterých se používají
výhradně františkolázeňské
přírodní léčivé zdroje)

● 3 x rašelinový zábal
● 2 x rašelinová koupel,

● 3 x částečná masáž zad a šíje,
● 3 x plynové injekce,
● 2 x miner. Koupel,
● 2 x suchá uhličitá koupel,
● 5 x inhalace molekulárního

vodíku, odborná konzultace

● BONUS: 5 x pitná kúra posílená
o molekulární vodík H2

- 2 x plná penze
- 5 procedur

● 1 × rašelinový zábal na bolestivé
místo (záda, kolena),

● 1× parafínový zábal na ruce nebo
hydromasážní vana,

● 1× přístrojová lymfodrenáž nebo
klasická masáž zad,

● 2 x přístrojová reflexní masáž
plosky nohy, odborná konzultace

Další nabíd
ku lázeňsk

ých

pobytů na
leznete na

www.sanator
iumpetak.cz

- 7 x polopenze rozšířená (polévka+pečivo k obědu)
- 17 léčebných procedur
● 2 x rašelinový zábal
● 2 x klas. masáž zad
● 1 x minerální uhličitá koupel
● 2 x parafínový zábal na ruce

● 3 x suchá uhličitá koupel
● 5 x inhalace molekulárního vodíku
● 2 x vstup do solné jeskyně

● EXTRA BONUS: 5 x pitná kúra

s molekulárním vodíkem

● 1 x klasická masáž zad
● 1 x hydromasážní vana
● 1 x slatinný zábal na záda
● 1 x parafínový zábal na ruce
● 1 x aromamasáž obličeje a dekoltu
● 1 x laserterapie

inzerce
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Moderní nositelná
elektronika už není
jen trendem pro
sportovce. Čím dál
víc hlídá i zdraví.

V současnosti je to běžné,
kouknete na zápěstí a hned
víte nejen kolik je hodin, ale
i kolik jste udělali kroků a co
vám přišlo v esemesce. Nosi-
telná elektronika usnadňuje li-
dem život. Její historie se zača-
la psát zhruba před 50 lety.
Tehdy společnosti Seiko a Pul-
sar uvedly na trh digitální ho-
dinky, které měly i něco na-
víc. Třeba kalkulačku. Moder-
ní historie chytrých hodinek
začala asi před 20 lety. Spor-
tovci si díky novým funkcím
mohli měřit například tep.
O pár let později se přidaly
i další „zlepšováky“ jako počí-
tání kroků či spálených kalo-
rií. Revoluci přinesl rok 2013,
hodinky dostaly mobilní ope-
rační systémy. Malé počítače
tehdy padly do oka opět spor-
tovcům. Nyní jsme na prahu
nové éry, kdy se nositelná
elektronika zaměřuje i na dal-
ší aspekty života. Prim v násle-
dujících letech bude hrát do-
hled nad zdravím.

Právě monitorování lidské-
ho zdraví bylo i jedno z hlav-
ních témat nedávno proběh-
lé konference Garmin
Health. Deník Metro se akce
zúčastnil a přináší několik za-

jímavostí, které během sum-
mitu zazněly. Zároveň jsme
poprosili o jejich komentář
Iva Steinera, obchodního
a marketingového manažera
Garminu.

Podpora zdraví žen
Mezi projekty prezentovaný-
mi na konferenci byl napří-
klad australský projektMetlu-
ma. Ten se zaměřuje na pod-
poru žen, které procházejí
menopauzou. „Pomoc zahr-
nuje vzdělávací program, sku-
pinový koučink i individuál-

ní dialog se sdílením přízna-
ků. Chytré hodinky sbírají
zdravotní a pohybová data,
která slouží získání ucelené-
ho obrazu. Aplikace dokáže
ženám cíleně pomoci konzul-
tacemi a případně i nasměro-
váním na individuální zdra-
votní péči,“ vysvětluje příno-
sy projektu Steiner.
Cílem projektu Metluma je

také zvýšit povědomí omeno-
pauze, zlepšit zdravotní gra-
motnost žen a snížit stigma
spojené s menopauzálními
symptomy.

Pozor na vyhoření
Podle průzkumu Všeobecné
fakultní nemocnice v Praze
se každý čtvrtý Čech potýká
se syndromem vyhoření. Ne-
bezpečím pracovního vyhoře-
ní je, že se vyvíjí nepozorova-
ně, ale ve výsledku má velké
následky. Právě na syndrom
vyhoření se zaměřil švýcar-
ský Resilient. „Start-up spoju-
je IT odborníky, vývojáře, psy-
chology, lékaře a umělou in-
teligenci k včasnému odhale-
ní a prevenci rizik syndromu
vyhoření. Jako jeden ze zá-

kladních zdrojů zdravotních
dat, jako jsou srdeční tep, dél-
ka a kvalita spánku, míra po-
hybu a jeho intenzita a další,
je využívána právě nositelná
elektronika, jako jsou chytré
hodinky nebo náramky,“ po-
pisuje fungování Steiner.
Data následně vyhodnotí

mobilní aplikace, která uživa-
teli doporučí další kroky, na-
příklad mu naordinuje více
odpočinku.

Netrénujete ažmoc?
S odpočinkem souvisí také
aplikace G2go. Ta se zaměřu-
je na problém řady sportov-
ců, kteří trénují příliš často
a příliš intenzivně. Špatné
dávkování a načasování tré-
ninku přitom paradoxně
může vést k přetrénování,
snížení výkonnosti, a dokon-
ce k častějším zraněním.
„G2go u sportovců sleduje
historii tréninkové zátěže
a zdravotní reakce organis-
mu na zátěž. Jejich vzájem-
ným vyhodnocením a jedno-
duchou symbolikou tří barev
semaforu se snaží sportovci
radit, kdy je čas na intenzivní
trénink, zvolnění a kdy na od-
počinek,“ popisuje aplikaci
obchodní amarketingovýma-
nažerem Garminu a dodává:
„Pro sběr dat slouží v tomto
případě nejčastěji chytré ho-
dinky, které kromě celoden-
ních zdravotních a spánko-
vých dat podrobně měří a vy-
hodnocují sportovní tré-
nink.“ MAREK HÝŘ

Tato nabídka platí do 25. 10. 2024. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny. *Platí pro sortiment plastových a kovových regálů při odběru 3 a více kusů v odborných centrech i e-shopu.

180 × 90 × 40 cm, nosnost police až
175 kg, bezšroubový systém, 5 polic,
provedení pozink, barva stříbrná

REGÁL

Tato nabídka platí do 25. 10. 2024. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny. *Platí pro sortiment plastových a kovových regálů při odběru 3 a více kusů v odborných centrech i e-shopu.

MN
OŽ
ST
EV
NÍ

SLE
VY

od 3 ks
regálů

*od 3 ks 629,-/ks

699,-

Nositelná elektronika je v Česku už pár let na vzestupu, a to nejen mezi sportovci. PROFIMEDIA

inzerce

Hodinky umí zabránit vyhoření
nebo pomoct s menopauzou
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Mezi slavnými osob-
nostmi české histo-
rie bývají i jedinci,
kteří si svou slávu
nepřipouštějí. Na-
opak se spíše trápí
obavami, zda jsou
jejich aktivity
skutečně přínosné.

Vážný a citlivý Toníček Dvo-
řáků (1841 až 1904), vyrůstají-
cí v Nelahozevsi, si z dětství
odnášel dvě lásky. Tou první
byla železnice, neboť v letech
1845 až 1850 se budovala
přes jeho rodné městečko
trať spojující Prahu s Roudni-
cí na Labem. Láskou druhou
se stala hudba. Otec sice dou-
fal, že chlapec převezme jeho
řeznickou živnost, ale ten
zběhl z učení a učitel, který
ho učil hrát na housle, pře-
mluvil rodiče, aby ho nechali
za onou druhou láskou ode-
jít. A tak v září 1857 odvezl
otec šestnáctiletého syna do
Prahy, kde nastoupil do dvou-
letého Ústavu pro vzdělání
varhaníků a ředitelů kůrů síd-
lícího v Konviktu číslo popis-
né 191 s adresami Bartoloměj-
ská 11 a Konviktská 24. Anto-
nín byl štěstím bez sebe,
i když – jak později vzpomí-
nal – „tu vše páchlo plesnivi-
nou. I varhany“. Zaskočilo ho
jen to, že výuka je v němčině,
kterou ovládal jen zčásti, tak-
že musel paralelně v druhém
ročníku navštěvovat němec-
kou pokračovací školu. Stu-
dium zakončil 30. července
1859 veřejným koncertem
v Konviktu, ale nevěděl, co
bude dál. Jist si byl pouze
tím, že do konce života ne-
opustí Prahu.

Hledal práci, potkal Josefínu
Mladý Dvořák by byl rád na-
stoupil jako varhaník, ale
v září roku 1859 se stal violis-
tou u Karla Komzáka starší-
ho, který ho do své veřejností
oblíbené kapely přijal s ote-
vřenou náručí, neboť prý
tomuhochu střapatému „pře-
lil Pán Bůh mírku nadání“.
I když kapela v té době hrála
na tanečních zábavách a pro-
menádních koncertech, její
členy čekalo velké překvape-
ní: všichni byli angažováni
do Prozatímního divadla,
nově otevřeného 18. listopa-
du 1862. Jelikož si musel bu-
doucí slavný skladatel k pla-

tu přivydělávat, učil mimo
jiné hudbě děti pražských zá-
možných rodin a v únoru
1874 se – již coby ženáč – stal
na dva roky varhaníkem kos-
tela sv. Vojtěcha ve Vojtěšské
ulici.
To, že jsou na světě kromě

not a stupnic i ženy, si třia-
dvacetiletý mladý a obvykle
podmračený muž uvědomil
teprve roku 1864, kdy poznal
patnáctiletou tmavovlasou
a černookou Josefínu Čermá-
kovou, dceru pražského zlat-
níka, v jehož rodině vyučoval
hudbu. Musela ho okouzlit,
stejně jako okouzlovala své
věrné ctitele v Prozatímním
divadle, kde hrála, ale měla
zcela jiné představy o životě
a lásce než on. Chvíli mu trva-
lo, než se z jejího nezájmu
vzpamatoval, ale nakonec si
vzal její sestru Annu (1854 až
1931). Pražané samozřejmě ší-
řili klípky, podle nichž Josefí-
nu stále miloval a Annu si
vzal jen proto, že ji chtěl ví-
dat alespoň jako švagr. Ona
se provdala za Václava Rober-
ta hraběte z Kounic, který jí
dělal pomyšlení, a zemřela
27. května 1895 ve smíchov-
ském bytě v šestačtyřiceti le-
tech.

Oženil se nejlépe, jakmohl
Manželka Anna byla tím nej-
lepším, co Dvořáka v životě
potkalo. Nejenže měla vztah
k hudbě, ale na počátkuman-
želovy kariéry rozptylovala
jeho pochybnosti o kvalitě
vlastní práce, snášela s ním
bez výčitek dobré i zlé a stara-
la se obětavě o děti i o něho.
Společně zvládali zadlužení,
a když bydleli v doměNa Ryb-

níčku číslo popisné 1364/14,
který byl zbořen a nahrazen
domem s číslem popisným
1364/12, přečkali roku 1875
smrt maličké Josefky a o dva
roky později odchod dvou
starších dětí – Růženky
a Otakara. Po jejich smrti na-
psal Dvořák slavnou kantátu
Stabat mater a rodina se
v onom roce nastěhovala na
sedmadvacet let do domu
v Žitné ulici číslo popisné
564/14, kde vystřídali tři byty
a kde se jim narodilo šest
dětí.

Jméno po zesnulém
Antonín Dvořák do výchovy
potomků nezasahoval, to
měla na starosti manželka.
On se zapojoval zcela výji-
mečně. Otakarovi II., tedy
synkovi, který dostal – jak bý-
valo zvykem – jméno po ze-
mřelém sourozenci, vysázel
výprask čtyřikrát za život. Na-
příklad jednou proto, že ba-
bičku Čermákovou zavřel na
toaletě, a podruhé že střílel
prakem po ptáčcích a zasáhl
nechtěně jednoho muže. Na-
opak skvěle se zachoval,
když zjistil, že ho synek paro-
duje coby dirigenta: nerozzlo-
bil se, nýbrž řekl: „Otto – pro-
sím tě, ukaž mi to ještě jed-
nou, ať vím, jak to vlastně dě-
lám.“
Otakar II. si navíc vzal

na starost odmala čištění ta-
tínkovy dýmky. Vzpomínal,
jak poctivě to dělal, aby fajf-
ka měla vždy dokonalý tah,
a za každé vyčištění dostával
šesták, takže, jak přiznal, čis-
til nejen dobře, ale i často.
Otec říkal, že každodenní čiš-
tění není nutné, leč chlapec

čistil dál a nakonec každý
den. „Ale šestáky jsemneutrá-
cel, šetřil jsem je tak dlouho,
až semi podařilo koupit krás-
nou novou fajfku s bílým
troubelem a daroval jsemmu
ji k narozeninám.“

Od všeho trochu a tisková
konference
V Praze přijímala studenty
od roku 1811 Pražská konzer-
vatoř, která po počáteční
krátké výuce v domácnos-
tech nalezla střechu nad hla-
vou ve staroměstském domi-
nikánském klášteře svatého
Jiljí. Odtud se stěhovala roku
1884 do Rudolfina s adresou
Na Rejdišti číslo popisné
77/1, kde nemusela platit ná-
jemné. Dvořák sem nastoupil
v říjnu roku 1890 jako učitel
skladby a po návratu z Ameri-
ky, kde působil na tamní kon-
zervatoři od roku 1892 do
1895, se sem vrátil, a dokon-
ce byl v letech 1901 až 1904
ředitelem.
Když Mistr zjistil, že milo-

vaná dcerka Otylka (1878 až
1905), studující hudbu, se za-
milovala do jehomladého pří-
tele Josefa Suka (1874 až
1935), rozmlouval jí svatbu
s hudebníkem. Dělal to však
proto, aby zakryl smutek nad
tím, že se o ni bude muset dě-
lit s nastávajícím zetěm, byť
ho měl rád – i když neroze-
znal tendr od lokomotivy.
Otylka se 17. listopadu 1898
za Suka provdala a přivedla
na svět malého Pepu (1901 až
1951). Bohužel zemřela roku
1905 v pouhých sedmadvace-
ti letech na tehdy neléčitel-
nou srdeční chorobu. Když
tento Pepa dospěl a oženil se,

měl rovněž synka Josefa
(1929 až 2011), z nějž vyrostl
Josef Suk, vnuk Josefa Suka
a pravnuk Antonína Dvořáka
– zakladatel i člen slavného
Sukova tria založeného roku
1951, které získalo světové re-
nomé. Dvořák i ve starším
věku občas zpochybňoval svo-
je nadání. Například když na-
slouchal zpěvu ptáků, říká-
val: „Slyšíte – to jsou praví
mistři, od těch by se lidé měli
učit.“ Měl také zvláštní vztah
k flašinetářům: když některé-
ho při procházce potkal, dal
mu sice almužnu, ale otočil
se a zamířil na jinou stranu.
A pokud se některý přiblížil
k jejich letnímu sídlu a on
právě komponoval, volal na
rodinu: „Dejte mu někdo ho-
nem šesták, ale ať toho hned
nechá.“ Za zmínku stojí, že
Dvořák si na procházkách
nové skladby přehrával prsty
pravé ruky po saku a doma je
pouze přepsal na notový pa-
pír. Někdy prý napsal až šede-
sát stran notové partitury
za den.
Na závěr odcitujme slova

Antonína Dvořáka pronese-
ná při jedné tiskové konferen-
ci: „Ach, kdybych se lépe učil
a byl šikovnější, nemusel
jsem být skladatelem, ale
mohl jsem se stát strojvedou-
cím. Nebo aspoň koloťukem
(tedy kontrolorem kol vagonů –
pozn. redakce).“
Více informací o tomto sklada-

teli se dozvíte především ve dvou
knihách autorky tohoto textu –
novinářky a spisovatelky Stanisla-
vy Jarolímkové, a to v prvním
dílu titulu Co v průvodcích o Pra-
ze nebývá a Slavní Češi a jejich
blízcí. STANISLAVA JAROLÍMKOVÁ

Věrná Dvořákova průvodkyně
– paní Anna 3x JIŘÍ FILÍPEK

Nejmilovanější, nadaná dcera
Otylka provdaná za J. Suka

Potomek Dvořákova syna Otakara – Antonín Dvořák III. – měl
s dědečkem stejné křestní jméno, ale i podobu, postavu a chůzi.

Štěstí, že se slavný hudební
skladatel nestal koloťukem



Hranolky DNES
pomáhají dětem

50% z ceny věnujeme nadačnímu
fondu DůmRonalda McDonalda
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Hřib chce
vést Piráty
Náměstek pražského
primátora Zdeněk Hřib
včera oznámil, že bude
kandidovat na předsedu
Pirátů. Chce, aby Piráti
byli liberální středovou
stranou a prosazovali
politiku zaměřenou na
problémy běžných lidí.
Chce prosadit také vnitř-
ní reformu strany, jejíž
součástí by bylo napří-
klad uzavření pirátské-
ho diskusního fóra
pro veřejnost nebo zpřís-
nění pravidel pro odvolá-
vání. ČTK

Dva turnaje
v piškvorkách
V rámci mezinárodního
festivalu deskových her
Deskohraní 2024 se o ví-
kendu konají v Praze
hned dva piškvorkové
turnaje otevřené široké
veřejnosti. Více informa-
cí o turnajích najdete na
webu piskvorky.cz. MET

Gorilí samičce Gaie bude zítra přes-
ně šest měsíců. Bez obav již opouští
svou matku Kijivu a prozkoumává
velkou expozici Rezervace Dja i její
obyvatele, ochutnává zelené krme-
ní, houpe se na lanech anebo si ji-
nak hraje. Ve svém vývoji rychle do-
hání o víc než tři měsíce starší
Mobi. Je tomu tak asi i díky skuteč-
nosti, že zkušená Kijivu, která v mi-
nulosti odchovala již čtyři mláďata,
dopřává Gaie mnohem víc volnosti
než úzkostlivá Duni své prvorozené
Mobi.

KRÁTCE

Slavnost v Betlém-
ské kapli připomene
výročí úmrtí slavné-
ho vojevůdce.

Právě dnes je to přesně
600 let od chvíle, kdy napo-
sled vydechl Jan Žižka z Troc-
nova. Výročí úmrtí legendár-
ního husitského vojevůdce
připomene hned několik
akcí. Jednou z nich je slav-
nost v Betlémské kapli. Ta za-
číná dnes a potrvá do neděle.
V rámci slavnosti se uskuteč-
ní dvě bohoslužby a premiéra
krátkého filmu Žižka a Ko-
menský aneb Imaginace prav-
děpodobnosti. Dětem posta-
vu Jana Žižky představí zítřej-
ší dopolední program Poznej
Žižku! Uskuteční se také od-
borné přednášky historiků
Petra Čorneje a Jana Blahosla-
va Láška. Jedním z vrcholů
akce je i výstava, která zájem-

cůmukáže například exponá-
ty z archeologických vykopá-
vek Žižkova hradu Kalich.
Součástí expozice je i údajný
Žižkůvmeč ze švédských krá-
lovských sbírek. „Přeprava
do Prahy probíhala za trvalé-
ho dozoru zástupce švédské-

ho muzea,“ potvrzuje Jan Pe-
routka, obchodní ředitel spo-
lečnosti Loomis, který má
přepravu na starosti.
Podle profesora Petra Čor-

neje, autora Žižkova životopi-
su, jde pravděpodobně jen
o kuriozitu z rudolfinských
sbírek. „Nikdy asi neměl se
skutečnýmŽižkou co do čině-
ní,“ uvedl na iDNES.cz histo-
rik. Jestli meč skutečně patřil
slavnému vojevůdci, ale prý
není to nejdůležitější. „Mož-
ná to bude znít zvláštně, pro
nás to opravdu není to nejdů-
ležitější. Nejsme muzejníci,
jde nám především o symbo-
lickou hodnotu meče,“ při-
znává Erik Šilhavý z Českoslo-
venské církve husitské, která
výstavu pořádá. Až do neděle
bude exponát vystaven ještě
společně s jiným, známějším
artefaktem, čáslavskou kal-
vou, tedy údajnou částí lebky
vojevůdce nalezenou v čáslav-
ském děkanském kostele
sv. Petra a Pavla. MAH a iDNES.cz

MIROSLAV
BOBEK
Zoo Praha

inzerce

Vzácný meč bude vystaven
ve speciální vitríně zapůjčené
z Národního muzea. MZV.GOV.CZ

Šikovná
Gaia slaví půl roku

Tel.: 416 866 007
E-mail: lazne@msene.cz www.msene.cz

Více zde

Dopřejte si
zasloužený
wellness
odpočinek
WELLNESS POBYT
SPLNĚNÝCH PŘÁNÍ
Čokoládový balíček

3 dny/ 2 noci s plnou penzí
• čokoládová masáž zad
• čokoládový zábal dolních končetin
• čokoládová lázeň
• parafínový zábal na ruce
• saunová oáza (120 minut)Uvedená cena je včetně zákonné sazby DPH.

Cena od 5.500 Kč/ osoba

Rezervujte
ještě dnes!

TEXT A FOTO

Do metropole se
vrátil Žižkův meč
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Skupina Prima natá-
čí nový seriál z pro-
středí profesionální-
ho chovu koní.

Statek v blízkosti středočes-
kého Benešova uprostřed pří-
rody ožil coby hlavní kulisa
nově připravovaného osmi-
dílného seriálu televize Pri-
ma, v němž se v jedné z hlav-
ních rolí představí Marek
Lambora.
Ten si kvůli seriálovému

ztvárnění Adama Dvorského,
kterého potkalo zranění
a s ním spojený celoživotní fy-
zický handicap, aktivně opa-
koval základy jezdectví již od
června: „Zhruba třikrát týdně
jsem absolvoval trénink. Začí-
nali jsme běžnou praxí ko-
lem koní, jako je čištění, zve-
dání nohou při vybírání z ko-
pyt, pokračovali lekcemi
na jízdárně i vyjížďkách, kde
jsme pilovali nejen můj sed
a působení na koně, ale i pří-
pravu na specifika natáčení.

Například kdy kůň musí stát
v určitém úhlu vůči kameře
nebo ji kopírovat, což není
vůbec tak jednoduché, jak by
se mohlo zdát. Ale už se
s mým čtyřnohým hracím
parťákem sžíváme a začíná-
me na sebe slyšet,“ popisuje
Lambora.
Seriál mapuje vztahy

uvnitř rodiny hlavních prota-
gonistů i mimo ni, ale přede-
vším staví na reálných příbě-
zích samotných koní. Diváci
tak budou moci nahlédnout
do světa profesionálního cho-
vu, a to nejen dostihových
koní, ale v každé epizodě se
zároveň seznámit s příbě-
hem konkrétního koně.
Další lokací, z níž nový for-

mát nabídne autentické zábě-
ry, bude dostihové závodiště
ve Velké Chuchli.
V dalších rolích se předsta-

ví i legendární Václav Cha-
loupka, jehož kůň Korok byl
volnou inspirací hlavního pří-
běhu. Dále diváci uvidí napří-
klad Kristínu Kanátovou,Mar-
tina Krause, Milana Ligače
nebo Romana Blumaiera.Hlavní roli v seriálu ztvární Marek Lambora. FTV PRIMA

Proč je rozhodnutí důležité?
V lednu činil průměrný sta-
robní důchod u nás podle
ČSSZ 20 636 korun měsíčně.
V praxi asi 70 % penzistů
pobírá částku 18 až 26 tisíc
korun. Je na každém z nás,
aby zvážil, do jaké míry
tato suma zajistí očekávaný
standard i v penzi. K tomu je
třeba vzít do úvahy, že stát
do budoucna bude zvyšovat
důchody pomaleji. Význam
individuálního spoření roste.

5 důležitých kroků k důstoj-
nému stáří podle UNIQA

1. Audit financí
Před vstupem do individuál-
ního zabezpečení na penzi si
každýmusí udělat pořádek ve
svých financích. Z pravidelné-
ho příjmu je nutné odečíst pe-
riodické výdaje a splátky. Na
běžném účtu by mělo zůstá-
vat po jejich úhradě vždy dal-
ších 15 až 20 tisíc korun na
jednorázové nebo neočeká-
vané výdaje (jazykový kurz,
nová pračka, oprava auta).
Alespoň několik desítek tisíc
korun patří na spořící účet

nebo termínovaný vklad (na
plánovaný nákup nábytku, na
dovolenou apod.). Z toho, co

zbude, by přednostně měla
přiměřená suma putovat prá-
vě na penzijní zabezpečení,
a to už od prvního výdělečné-
ho zaměstnání. Smysl dává už
500 Kč, ale platí, že čím více,
tím lépe; zároveň jsou důleži-
té délka spořícího horizontu
(za jak dlouhomá klient jít do
důchodu), osobní disciplína
a pravidelnost.

2. Profil střadatele, resp. in-
vestora
Člověk se dále musí zamyslet
(a poradit se s odborníkem),

jakým typem střadatele, resp.
investora vlastně je. Je to
dáno subjektivním vztahem
k poměru rizika a výnosu in-
vestice. Podle toho lze určit,
jak konzervativně nebo na-
opak dynamicky bude ocho-
ten na penzi shromažďovat
prostředky. Obecně platí, že
čím dřívější start do penzijní-
ho zabezpečení člověk zvolí,

tím delší má
časový hori-
zont, a tudíž
se mu vyplatí
dynamičtěj -
ší nástroje
s vyšší mírou
volatility, pro-
tože výkyvy
se v dlouhém
čase zpravidla
lépe překoná-
vají.

3. Volba správného produk-
tu
Jakmile člověk zná svou „ná-
turu“ ve vztahu k rizikům,
může volit správný instru-
ment, s nímž bude spořit na
stáří. V zásadě jsou na výběr
tyto hlavní možnosti: doplň-
kové penzijní spoření (DPS),
nový dlouhodobý investiční
produkt (DIP), anebo samo-
statné přímé investice – ty
jsou však určeny pro vyspělé
a zasvěcené. Pro naprostou
většinu veřejnosti ve věku
od 20 do 55 let se hodí prv-

ní dva instrumenty. Ty jsou
komplementární a každý
z nich má své výhody. Dopo-
ručujeme probrat parametry
se zkušeným finančním po-
radcem, a to i s ohledem na
věk a možnosti účastníka.
Jak DPS, tak i DIP jsou dlou-
hodobé nástroje. Jen tak jsou
schopné plnit svůj účel.

4. Optimalizace výhod
Daňová podpora od státu,
zaměstnavatele nebo státní
příspěvky jsou něco, kvůli
čemu se vyplatí vklady do
DPS i DIP optimalizovat, aby
člověk využil co nejvíce na-
bízené výhody. Umožňuje-li
to finanční situace, zákazník
by měl určit ideální částku
a střádat prostředky v obou
nástrojích: DPS i DIP. Napří-
klad v UNIQA lze pořídit oba.
Stát stanovil letos nová pravi-
dla: klienti si mohou odečíst
ze základu daně své vkla-
dy na DIP a DPS až do výše
48 000 Kč za rok (do limitu se
započítávají všechny sjedna-
né podporované rezervotvor-
né produkty zabezpečení na
stáří). Daňově lze uplatnit
celý vklad na DIP, u DPS od
letošního léta vklady nad
1 700 Kč měsíčně. Stát ale
k DPS poskytuje příspěvek,
a sice od měsíčního vkladu
500 Kč a výše. Do DIP i DPS
může přispívat i zaměstna-
vatel.

5. Příprava na změny v bu-
doucnu
Pro uplatnění výhod musí
být „životnost“ obou pro-
duktů (DPS i DIP) nově ales-
poň 10 let a do 60 let věku.
Během doby úspor a investic
se možnosti odkládat část
příjmu proměňují tak, jak
se mění život každého z nás.
Proto jak DIP, tak i DPS umož-
ňují měnit výši investované
částky, případně i investiční
strategii, podle aktuálních
možností a preferencí.

Na co si dát pozor
Je třeba mít na paměti, že
spoření spojené s investová-
ním s sebou vždy nese rizika
kolísání hodnoty. Finanční
trh je volatilní. Minulé zisky
nejsou zárukou i budoucího
zhodnocení.
Doporučujeme se vždy se-
známit s podrobnými infor-
macemi a riziky spojenými
s vybraným produktem, ze-
jména statutem a klíčovými
informacemi pro investory.
Vyplatí se vždy ověřovat
dlouhodobou výkonnost, ne-
jen tu aktuální. S optimálním
nastavením pomůže odborný
finanční poradce.

Jak si vylepšit důchod: 5 kroků ke správnému rozhodnutí o spoření na stáří
Zjistěte, jak si zajistit pohodovou penzi
pomocí 5 klíčových kroků. ✓ Praktické
tipy UNIQA pro efektivní spoření na stáří.
Myslete na svoji budoucnost už dnes.

O lidech a koních
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Při vhodném výběru
oboru jsou však
podle průzkumu
vysoce spokojení
s prací i výdělkem.

Zatímco o místa na gymná-
ziích se žáci základních škol
přetahují, učiliště musí často
bojovat o každého zájemce.
Přihlášku s nejvyšší prioritou
si na nematuritní učební
obor letos podalo necelých
33 tisíc zájemců, celková ka-
pacita přitom činí skoro 52 ti-
síc míst.
Výjimku tvoří třeba obor

kadeřník nebo mechanik
opravář motorových vozidel,
o které jemezi deváťáky větší
zájem, než školy dokážou po-
krýt.

Kdo to bude dělat?
Nedostatek zájemců o stu-
dium na učilištích se negativ-
ně dotýká řady odvětví, která
jsou na přísunu čerstvých ab-
solventů závislá. Častým pro-
blémem, na nějž žáci naráží,
je špatná volba učebního obo-
ru. Podle průzkumu, který si
dala zpracovat skupina
GasNet v lednu letošního
roku, pracuje ve svém oboru
jen 23 procentmladých absol-
ventů učilišť. Ti, kteří výběr
nepodcenili, jsou však výraz-
ně spokojenější se svou karié-
rou i výdělkem.
„Například v oblasti plyná-

renství se dlouhodobě potý-
káme s nedostatkem odbor-
ně vyučených plynařů.
Na stejný problém však nará-
ží firmy napříč energetikou.
Nejen naši technici stárnou
a my už dnes víme, že nové
generace plynařů budou pro
českou energetiku klíčové,“
upozorňuje Alžběta Šedivá
z HR týmu skupiny GasNet.
Podle ředitele Středního od-

borného učiliště plynárenské-
ho Pardubice Martina Valen-
ty je jedním z hlavních důvo-
dů nižšího zájmu o učební
obory touha rodičů, aby je-
jich dítě dosáhlo co nejvyšší-
ho vzdělání bez ohledu
na jeho studijní předpokla-
dy, zájmy a přání.
„Stává se, že deváťák doma

slýchá větu: ‚No přece ne-
půjdeš jen na učňák!‘ Podob-
ně rodiče odkládají rozhod-
nutí o profesním směřování.
Žáci bývají často silou tlačeni

na gymnázium, přestože na ji-
ném typu školy by byli šťast-
nější,“ říká Valenta.

Důležité je si vybrat
„Volba oboru vzdělání není
nic jednoduchého. Málokterý
žák má v patnácti letech zce-
la vyhraněný zájem. Přesto
i v tomto věku, pokud rodiče
se svými dětmi komunikují
a naslouchají jim, dokážou
společně zvolit správnou ces-
tu. Při rozhodování doporuču-
ji rodičům potlačit své ambi-
ce, na základě zkušeností dě-
tem poradit, ale zároveň jim
naslouchat a respektovat je-
jich názor. Ne každý je studij-
ní, gymnaziální typ. Technic-
ké nadání a šikovné ruce jsou
obrovskou devízou. Navíc stá-
le vzácnější, a proto čím dál
lépe finančně ohodnoce-
nou,“ vysvětluje ředitel.
Že je nevhodný výběr střed-

ní školy a také učebního obo-
ru velmi častým jevem, potvr-
zuje i lednový průzkum sku-
piny GasNet mezi mladými
absolventy odborných škol
a učilišť realizovaný prostřed-
nictvím aplikace Instant Re-
search agentury Ipsos. Z něj
vyplývá, že jen čtvrtina (23 %)
mladých absolventů učeb-
ních oborů pracuje v oboru,
ve kterém získala výuční list.
Většina absolventů tak po do-
končení studia nabyté znalos-
ti v zaměstnání vůbec nevy-
užije.

Spokojení řemeslníci
Naopak ti, kteří ve svém obo-
ru zůstali, jsou podle průzku-
mu se svým rozhodnutím vy-
studovat daný učební obor
v naprosté většině případů
(81 %) spokojení – mnohem
častěji než v případě těch, kte-
ří dělají něco jiného (36 %). Za-
tímcomezi lidmi, kteří již ne-
pracují ve vystudovanémobo-
ru, je se svým současnýmmě-
síčním výdělkem spokoje-
ných jen 36 procent, v přípa-
dě absolventů, kteří u oboru
zůstali, je to hned 66 procent.
„Data z průzkumu naznačují,
že výběr oboru opravdu není
radno podceňovat. Má vý-
znamný vliv na pracovní a ce-
loživotní spokojenost. Žáci
základních škol by si proto
měli spolu se svými rodiči dů-
kladně rozmyslet, co by je
v životě bavilo dělat, jaká prá-
ce by pro němohla být oprav-
du realisticky perspektivní,“
dodává Šedivá. MET

Výběr střední školy je potřeba pořádně promyslet. GASNET

10-12 h - prezentace o škole, průběh přijímacího řízení, aktivity školy, kon-
cepce rozvoje kompetence k učení, práce školního poradenského centra

12:15-13:50 h - ukázkové hodiny, práce s tablety a hlasovacím zařízením,
biologické a chemické pokusy

14 h - testování IQ pro zájemce + Herní odpoledne - turnaj v piškvorkách,
dámě, bridži a jiných deskových či logických hrách

Další informace – nová sekce FAQ – často kladené otázky, TV spot o ško-
le, online virtuální prohlídka školy, to vše na webových stránkách školy.

MG je jediné osmileté gymnázium v republice, které vzdělává výhradně mi-
mořádně nadané studenty, kterým poskytuje nadstandardní péči s přihléd-
nutím k jejich zvláštnostem a handicapům. Zřizovatelem školy je Mensa ČR.

Specifika školy: nižší počet studentů ve třídách; široká nabídka volitelných
předmětů, seminářů, jazyků a kroužků; spolupráce s VŠ; vlastní systém hod-
nocení – bodové a slovní; výuka některých předmětů ve výkonnostně nebo
věkově rozrůzněných skupinách podle vědomostí a zájmů; rodinné prostředí;
přátelské vztahy mezi studenty a pedagogy; nabídka přípravy na jazykové
certifikáty; individuální vzdělávací plány; péče o studenty se specifickými po-
ruchami učení aj.

Ve školním roce 2025/26 otevíráme jednu primu (pro uchazeče z 5. tříd ZŠ).

MENSA GYMNÁZIUM, o.p.s.
pořádá pro uchazeče o studium
ve školním roce 2025/2026

Španielova 1111/19, PRAHA 6 – Řepy
WWW.MENSAGYMNAZIUM.CZ

257 328 786
731 460 907✆

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

19. 11. 2024 a 16. 1. 2025

inzerce

Ve vystudovaném oboru
zůstává čtvrtina mladých
absolventů učilišť
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Každý šestý středo-
školák studuje sou-
kromou školu. Zá-
jem o absolventy
IT oborů je enormní.

Školy v privátním sektoru
jsou čím dál vyhledávanější.
Ne kvůli „zaplacené maturi-
tě“, naopak, studenti i rodiče
od škol vyžadují profesionali-
tu a intenzivní přípravu
do praxe.
V současnosti studuje

na českých středních školách
v soukromém sektoru
15,6 procenta studentů,
65,7 tisíce v denní formě
a 9,7 tisíce v ostatních for-
mách vzdělávání.

Mladímají tah na branku
Nově přijatých na soukromé
střední školy je aktuálně
přes 16 procent studentů. To
je nejvíc v celé historii. „Sou-
kromé vzdělávání se ve spo-
lečnosti dlouho potýkalo
s představou, že je pouze pro
‚vyvolené‘ nebo lenochy, co
si maturitu zaplatí. Nyní je
alemnohem dostupnější a vy-
bírají si ho sami uchazeči, kte-
ří jsou motivovaní učit se
a zdokonalovat své schopnos-
ti pro budoucí trh práce,“ vší-
má si Martin Vodička, ředitel
Soukromé střední školy výpo-
četní techniky v Praze na Pro-
seku. „Když pak rodiče svolí,
že kvalitní studium budou
v rozumné míře dotovat, stu-
denti to považují za záva-
zek,“ doplňuje ředitel a po-
znamenává, že současná ge-

nerace mladých lidí dobře
chápe důležitost vzdělání.
Zkrátka na sobě chce praco-
vat a smysluplně se rozvíjet.

Vysoký přetlak zájmu
Po slabší dekádě nyní střední
školy zažívají opět vlnu sil-
ných populačních ročníků.
Počty středoškoláků jsou
srovnatelné jako před 13 lety
a dál narůstají. Středních
škol je však o devět desítek
méně, ty soukromé přitom
přijímají o 6,5 tisíce víc stu-
dentů než v roce 2011/12.
Třeba na zmíněnou prosec-

kou střední školu nastoupilo
100 nově přijatých studentů.
Přihlášek měla škola pětkrát

tolik. Školné za celý rok tu
činí 21 900 korun a díky pro-
spěchovému stipendiu lze až
o sedm tisíc korun snížit.
„Třetina našich studentů si
naši školu vyhlédla už v osmé
třídě základní školy a dřív,
dvě třetiny se rozhodly v 9. tří-
dě. Naší snahou je trvale dr-
žet školné na nejnižších hod-
notách, aby bylo studium pří-
stupné všem zájemcům,“ říká
ředitel Vodička. Dodává, že ve
škole mají studenti k dispozi-
ci moderně vybavené fitness,
odpolední kroužky – napří-
klad modelování či 3D tisk
nebo přípravu na zkoušku
z anglického jazyka FCE, kte-
rá je v rámci školy zdarma.

Znají své silné stránky
Kvalitní soukromé školymla-
dé lidi lákají svou odbornos-
tí a rozsahem praktické vý-
uky. Podle personalistů je je-
jich příprava do praxe znatel-
ně vyšší než u studentů stát-
ních a firmy si toho všímají.
„Absolventi soukromých
škol bývají zdravě sebevědo-
mí,mají praktické zkušenos-
ti z různých školních projek-
tů, nebojí se komunikovat,
a to ani v cizím jazyce, samo-
statně pracovat a ptát se.
Znají své silné stránky
a vědí, jak se ‚prodat‘,“ uvádí
Olga Hyklová, ředitelka per-
sonální agentury Advantage
Consulting.

Díky menší byrokracii
a větší flexibilitě mohou na-
víc soukromé střední školy
rychleji zařazovat nové tech-
nologie a trendy do svých
učebních plánů. „Soukromé
IT školy často kladou větší dů-
raz na praktickou výuku a pří-
mou aplikaci získaných vědo-
mostí ve skutečných projek-
tech. Navíc se privátní školy
zpravidla rychleji přizpůsobu-
jí aktuálním trendům, změ-
nám v oboru a požadavkům
trhu práce. Studenti se tak učí
používat moderní technologie
a nejnovější postupy, jež jsou
v IT oboru vysoce žádané,“ uza-
vírá Denisa Janatová z perso-
nální společnosti smitio. HAL

Soukromé školy už nejsou odkladištěm lenivých studentů bez ambicí. ARCHIV

Školné začalo dávat smysl

Arkády
Pankrác

Vyberte si na www.invia.cz
nebo navštivte naši pobočku.

Westfield
Chodov

I. P. Pavlova
(Bělehradská 122)

Kam vyrazíte
příští léto?

invia.cz/first-minute

FIRST MINUTE 2025

inzerce
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Současné děti nejsou hloupěj-
ší, spíš jsou některé línější
myslet, upozorňují učitelé.
Za pravdu jim dávají výsled-
ky soutěže IT-SLOT, která kaž-
doročně prověřuje osmáky
a deváťáky v testech z infor-
matiky a logických úloh. Za-
čátkem listopadu proběhne
na základních školách už
15. ročník. Loni se celostátní-
ho klání soutěže zúčastnilo
bezmála 14 tisíc žáků ze
300 škol napříč Českem. Ná-
zev soutěže poukazuje na Sys-
tém Logických Otázek, které
se v testu dotýkají dvou oblas-
tí – informatiky plusmatema-
tiky a logiky. Trend posled-
ních let je podle organizáto-
rů zřetelný – v rychlých IT
otázkách teenageři obvykle
vynikají, na složitějších úlo-
hách vyžadujících víc času
ale pohoří. „Žáci 8. a 9. tříd
prokazují velmi dobrý pře-
hled a znalosti v IT, umí určit
význam důležitých pojmů
z oblastí hardwaru i softwa-

ru, orientují se v on-line pro-
středí a znají osobnosti z obo-
ru. Nad těmito odpověďmi ne-
musí dlouze přemítat, infor-
mace vědí z článků, doslechu
či díky osobnímu používání
technologií a v testu jednodu-
še zaškrtnou správnou mož-
nost,“ poukázalMartin Vodič-
ka, ředitel Soukromé střední
školy výpočetní techniky.MET

Mnohomladých lidí
volí rekvalifikační
kurzy kvůli pocitu
nejistoty ohledně
budoucího
uplatnění.

Vzdělávánímimo střední ško-
lu je čím dál populárnější. Jed-
ním ze způsobů je například
rekvalifikační kurz, jenž
může absolventy přiblížit
k vysněnému povolání. Větši-
na absolventů středních škol,
kteří se rozhodnou pro rekva-
lifikační kurz, totiž hledá
rychlý a efektivní způsob, jak

se naučit nové dovednosti,
ježmohou ihned po dokonče-
ní kurzu uplatnit na pracov-
ním trhu.

Start kariéry
Podle Jany Večerkové, zakla-
datelky intenzivních kurzů
programování Coding Boot-
camp Praha,mohou rekvalifi-
kační kurzy být správnou vol-
bou zejména kvůli jejich dél-
ce, která se pohybuje od ně-
kolika týdnů do měsíců.
„Tyto kurzy tedy mohou být
užitečné pro někoho,
koho více zajímá praxe než
teorie a neláká ho vysokoškol-
ské vzdělání, které trvá mini-
málně tři roky a klade důraz
spíše na teorii,“ vysvětluje Ve-

čerková. Pro absolventy střed-
ních škol tak mohou být kur-
zy účetnictví, logistiky nebo
IT vhodným způsobem,
jak nastartovat kariéru. „Na-
příklad kurzy programování
v Coding Bootcamp Praha
umožňují studentům v průbě-
hu několika týdnů získat do-
statečné zkušenosti pro re-
kvalifikaci a začátek jejich ka-
riéry v IT,“ vysvětluje Večer-
ková.

Klíč k úspěchu – iniciativa
PodleDavida Strejce, odborní-
ka a aktivisty v oblasti umělé
inteligence z firmy AutoERP,
mnoho mladých lidí volí re-
kvalifikační kurzy kvůli poci-
tu nejistoty ohledně budoucí-

ho uplatnění, či pokud zjistí,
že obor, který vystudovali, je
příliš teoretický nebo je nena-
plňuje.
„Mohou mít pocit, že jim

rekvalifikační kurz poskytne
rychlou cestu k praktickým
dovednostem. Nicméně vě-
řím, že skutečný klíč k úspě-
chu spočívá v osobní iniciati-
vě, samostudiu a praktickém
zaměření na reálné problé-
my a projekty,“ vysvětluje
Strejc a dodává, že jako maji-
tel IT firmy není velkým za-
stáncem rekvalifikačních
kurzů pro absolventy střed-
ních škol.
„Věřím, že touha něco se

naučit a něčeho dosáhnout
není něco, co lze získat absol-
vováním kurzu. Spíše jde
o vnitřní motivaci a odhodlá-
ní jednotlivce. V naší firmě
často přijímáme i studenty
středních škol, kteří ještě ani
nemají ukončené vzdělání,
a přesto jsou velmi schopní
a přínosní. Důležité je, že
opravdu chtějí a jsou ochotni
na sobě pracovat. V dnešní
době je celý internet, včetně
YouTube, obrovským zdro-
jem znalostí a návodů, které
jsou dostupné všem amohou
sloužit jako efektivní nástroj
pro samostudium,“ komentu-
je Strejc.
I přesto je podle něho nej-

větší zájem v oblasti IT o kur-
zy programování, webového

vývoje, grafického designu
nebo jiných technických do-
vedností. „Tyto kurzy slibují
rychlé získání žádaných do-
vedností. Avšak efektivita
těchto kurzů může být různá
a mnoho informací je již do-
stupných zdarma on-line.
Lidé s opravdovým zájmem
často využívají tyto zdroje
a učí se samostatně, což také
prokazuje jejich schopnost
řešit problémy a učit se nové
věci,“ vysvětluje Strejc.
Podle něj v některých prak-

ticky zaměřených oborech
mohou rekvalifikační kurzy
dávat smysl, například v ře-
meslných profesích nebo v ur-
čitých službách, kde je důleži-
tá konkrétní dovednost a cer-
tifikát k jejímu výkonu.
„Nicméně v IT oboru kladu

větší důraz na osobní vášeň,
schopnost samostatně se učit
a kreativně řešit problémy.
Vysokoškolské studium po-
skytuje hlubší teoretický zá-
klad, ale není vždy nezbytné.
Důležité je, co člověk skuteč-
ně umí a jakým způsobem
přistupuje k učení a práci.
Proto upřednostňuji kandidá-
ty, kteří prokazují vlastní ini-
ciativu a zájem, a nespoléhají
pouze na formální vzdělání
či kurzy,“ uzavírá Strejc.

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

Kurzy mohou pomoci se realizovat v zaměstnání. PROFIMEDIA

KDY

KDE

pondělí 14. 10. a úterý 15. 10. 2024 od 10 do 17 h
Národní dům naVinohradech,
(bývalý dům železničářů - 1. mezipatro), Náměstí Míru 820/9,
P-2Vinohrady, metro stanice A

VÝKUP ZLATA, STŘÍBRA,STAROŽITNOSTÍ
a obrazů 17. až 20. stol.

firma H&Š tel.: 776 150 222, 603 505 686

zubní zlato i (nečištěné)
šperky mince a zlomkové

ZLATO:
příbory, tabatěrky
a technické stříbro

sTříbrO:

vé

Š

až 1800 Kčza gr

HOdinky:
náramkové, kapesní
až do roku 19900

h.

Šperky:
granátové
a briliantové šperky

Domov seniorů

MARTA
Victorianna s.r.o.

POSKYTOVATEL SOCIÁLNÍCH SLUŽEB
■ zajištění sociálních služeb kvalifikovaným personálem
■ registrace na poskytovánísociálních služeb dle §49 Zák. 108/2006 Sb.

www.seniordummarta.cz
info@seniordummarta.cz
senior.dum.marta@seznam.cz

+420 323 604 124
+420 777 662 740

AI
-S
LO

T

inzerce

Úroveň klesá

Co po střední? Cestou k vysněné
práci mohou být speciální kurzy
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@mojemetro
Před měsícem jsem na tomto místě řešil, zda červnový
úspěch několika formací ve volbách do Evropského parlamen-
tu znamenal nastartování nějakých systémovějších změn čes-
ké politickostranického prostředí, nebo zda to byl jednorázo-
vý úspěch. A zakončil jsem sloupek slovy, že „jedna vlaštovka
jaro nedělá a úspěch je třeba potvrdit či zopakovat“, jasně od-
kazujícími na volby, které nás před onímměsícem čekaly
(krajské a senátní).
Nyní už víme, zda těch vlaštovek přiletělo více a zda udělaly

jaro. Odpověď zní: jak pro koho.
Zatímco koalice Stačilo trend
z evropských voleb potvrdila,
pro Přísahu byly výsledky kraj-
ských voleb úplným debaklem,
který částečně zahojilo snad jen
vítězství Roberta Šlachty v senát-
ních volbách. To ale bylo spíš vli-
vem Šlachtovy osoby než stranic-
ké značky.
Evropské volby byly pro Přísahu

(a Motoristy) výhodné v tom, že stačilo vybrat jednoho dosta-
tečně viditelného lídra a na něj navázat jedno stěžejní téma.
V situaci, kdy ale musíte sestavit 13 kandidátních listin se
13 silnými lídry a postavit 13 kampaní, je nedostatečně rozvi-
nutá členská základna významnou překážkou pro zopaková-
ní výsledku. Koalice Stačilo byla v tomto ohledu v mnohem
výhodnější pozici. Mohla stavět na sice zmenšující se, ale stá-
le relativně silné základně členů KSČM.
Přísaha (a Motoristé) tak mají rok o čem
přemýšlet a čekat, jestli v říjnu 2025 při-
letí další vlaštovky a udělají jaro.

Pro
Přísahu

byly výsledky
krajských
voleb úplným
debaklem.

LUŠTĚNKA:PARDUBIČANKA
ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Jméno Seifert je synonymem pro ušlechtilé verše – právě dnes je
tomu čtyřicet let, co byla Jaroslavu Seifertovi udělena
Nobelova cena za literaturu. To jiný Seifert křestním jménem
Mirek v dnešnímmetrotagu rozpálil rýmy, které se točí kolem
rozkvetlého ocúnu. Milé dílko. Díky.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

1. sport. utkání (mn. č.)
2. chaos
3. předaná informace
4. kdo odborně zdí
5. dovedný od ruky
6. pobavení

7. odstraňovač inkoustu
8. opak „skončiti“
9. nesvěží (kytka)
10. zápaly (med.)
11. rodina pana Zíky
12. bezplatně

Z ZZ ZZZZ ZZ ZZZ

Jaro nepřišlo

PETR JUST
POLITOLOG, METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA
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„V abecedě
bych tolik

chyb nenadělala.“

VLADIMÍR CEKOTA
Facebook
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

20.10 Komisařka
Florence IV (4/4)
Hostie. Krimiseriál (Fr., 2020).
Annecy a jeho zločiny. Hrají:
G. Hamonová, A. Varga,
D. Pinon, J. Ugolinová

21.45 Všechnopárty
Zábavná talk show Karla Šípa

22.40 Hercule Poirot
Rhodský trojúhelník. Detektivní
seriál (VB, 1989). Hrají: D. Su-
chet, F. Lowová, J. Cartwright

23.35 Maigret klade past
Detektivka (Fr./Švýc./ČR (1996)

01.10 AZ-kvíz

20.00 Muž z Hongkongu
Komedie (Fr./It., 1965). Boháč,
který se nudí tak, že si přeje
svou smrt. Hrají: J.-P. Bel-
mondo, U. Andressová, M. Pa-
cômeová, P. Préboist.
Režie P. de Broca

21.45 Rocky 2
Sportovní drama (USA, 1979).
Hrají: S. Stallone, T. Shireová,
B. Young, C. Weathers.
Režie S. Stallone

23.40 Letecké katastrofy
Nedoručená zásilka

00.25 Nebezpečné
známosti (3/8)

20.20 Taneční (2)
Seriál (ČR, 2024). Když v tanci
vedeš ty, tak musíš šéfovat
i tanečním a rodině? A podle
koho se tančí u vás? Hrají:
J. Ježková, S. Rašilov,
D. Kolářová, D. Batulková

21.35 Comeback
Změna je pivo.
Sitcom (ČR, 2010)

22.15 Rudá volavka
Thriller (USA, 2018). Hrají:
J. Lawrence, J. Edgerton,
M. Schoenaerts, J. Irons

01.10 Mentalista II (20, 21)
Krimiseriál (USA, 2009)

20.15 Česko Slovensko
má talent
Další série úspěšné talentové
show je tu letos znovu! Sle-
dujte opět ty nejlepší talenty
i hodnocení nové poroty!

22.10 Máme rádi Česko
Zábavný pořadMáme rádi
Česko opět prověří nejen zna-
losti diváků, ale především
vědomosti českých celebrit

23.55 Ano, šéfe!

01.10 Námořní vyšetřovací
služba (1)
Air Force One.
Krimiseriál (USA, 2003)

18.55 NN NIGHT RUN A AVON
BĚH: ČESKÉ BUDĚJOVICE
Další z řady nočních běhů,
tentokrát z Českých Budějovic

19.00 Party ride
Příprava na dnešní mejdan

21.00 O Black Party
Hip hop a r&b párty

22.00 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem
světa z pohodlí vašeho
domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Seznámení
• Pavel 42 let/165cm/50kg.
Hledám ženu od 32 let štíhlou
nekuřačku z Prahy 1, 3, 5, 6. Zá-
jmy: tanec, procházky. Volejte
po 19:00 hod. Tel.: 732721917 287253

Starožitnosti

• STAROŽITNÍK koupí: obrazy,
knihy, grafiku, sklo, porcelán,
mince a bankovky, šperky a
klenoty, hodinky, sošky. Vyku-
puji i o víkendech. Tel.
702401621286317

• Sběratel koupí staré vzdu-
chovky, vzduchové pistole, vo-
jenské a hasičské odznaky.
Tel.: 602343563, email:
alesla@centrum.cz286831

• KOUPÍM OBRAZY - krajinky,
portréty atd. v jakémkoliv sta-
vu a jiné starožitnosti. Kon-
takt: e-mail:
manvel4@seznam.cz, tel.
721235964287026

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 287264

Auto-moto - poptávka
• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned. Tel.:
603328155.287148

• Koupím traktor, vyso-
kozdvižný vozík, nakladač, vše
od ZTS s motorem zetor, ma-
ringotku, přívěs i špatný stav,
nekompletní nebo jen díly.
704382448286201

Pronájmy - poptávka
• Učitel ZŠ hledá pronájem
bytu v Praze. Nábytek neroz-
hoduje, dlouhodobě, dobrý
stav. Podmínkou blízkost
MHD. Děkuji. RK nevolat. T:
605845088287052

• Hledám byt k dlouhodobé-
mu pronájmu v Praze s dob-
rým spojením MHD. Slušné a
solidní jednání. Pouze od pří-
mého majitele. RK nevolat. T.
608771545.287294

Nemovitosti - poptávka

• Koupím nebo investuji do
vaší nemovitosti s možností
dožití seniorů. Podrobnosti na
tel.: 777088490, Mgr. Skopco-
vá. Rychlé jednání. Děkuji.287322

Hobby - poptávka

• ŽVÝKAČKOVÉ OBALY, žvý-
kačky - koupím jednotlivě, i ce-
lou sbírku. Nabídku prosím na
tel. 775559229 287297

Byty - poptávka

Práce - nabídka

• Pokladní v Praze a okolí i
BEZ PRAXE - zaškolení. Přivýdě-
lek za 165-213,60 Kč/hod, on-
line rezervace směn, denní zá-
lohy. Více na tel.: 222534534 286866

• Pohodová brigáda VYBALO-
VÁNÍ ZBOŽÍ, směny denní/noč-
ní, v týdnu i o víkendu,
165-214,50 Kč/hod dle směny
a lokality. Praha a okolí.
T: 222534534 286888

• PULTOVÝ PRODEJ lahůdek.
Nabízíme 176,60 - 210
KČ/HOD, zálohy, směny dle Va-
šichmožností - online rezerva-
ce. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz286910

• PŘIVÝDĚLEK ZA 176,60 -
194,26 KČ/HOD - dopek pečiva
s praxí i bez praxe. Praha a
okolí, zálohy druhý den, zaško-
lení. Více na tel.: 222534534 286933

• INVENTURY - počítání zboží.
Nabízíme 185 Kč/hod + zákon-
ný příplatek, denní zálohy,
krátkodobě i dlouhodobě.
Tel: 222534534,
www.creditczech.cz286956

• Gymnázium Opatov Praha 4
přijme ihned pracovníka na
úklid tělocvičen v odpoled-
ních hodinách. Zkrácený úva-
zek. Informace na tel. čísle:
272941932.287304

• Gymnázium v Praze 4 při-
jme ihned učitele BIOLOGIE. Ži-
votopisy zasílejte na e-mail:
frydlova@gopat.cz. Informace
na tel. čísle: 272941932. 287309

• Domov sv. Karla Boromej-
ského v Praze Řepích hledá do
svého týmu junior fundraise-
ra/fundraiserku na cca 15-20
hodin týdně, který bude pod-
porou fundraisingového oddě-
lení a pravou rukou zkušenější
kolegyně. Životopisy prosím
zasílejte na email:
karolina.kamenicka@domovr
epy.cz. Více informací na
www.domovrepy.cz287120

• PICKER/BALIČ ve skladu s
elektronikou. Nabízíme 198
Kč/hod + odměnu za výkon až
6.000 Kč, zálohy, ranní směny,
dlouhodobě. Tel. 222534534 287286

• Levná oprava ISSO žaluzií
na plastová okna. Výměna: si-
lonového vedení, řetízkového
ovládání (přetržený řetízek).
Cena za 1 křídlo 180 Kč.
T. 774518402287292

• Školní jídelna ZŠ a MŠ Praha
4 přijme 2 pomoc. síly, na plný
a zkrác. úvazek. Praxe v hro-
mad. stravování vítána;
skolnijidelna@ksidlisti.cz,
241090239287330

• Přijmeme na ostrahu do
Strančic okr. Praha - východ.
Nepřetržitý provoz. Vrátnice,
pochůzková činnost. Mzda
120 Kč/hod. + příplatky. Čistý
rejstřík trestů, ŘP sk. B - vlastní
auto podmínkou! Kontakt:
800888042287010

• Přijmeme na HPP pracovní-
ky ostrahy. Požadujeme čistý
trestní rejstřík, Osvědčení
strážný 68-008-E, vhodné pro
OZP. Pracoviště Praha 1, Praha
9 – Horní Počernice, 12 hod.
směny, den, noc, firemní oble-
čení, stravenky. Příjemné pra-
covní prostředí i kolektiv. Kon-
takt : Křížová Helena, tel.
602306402, e-mail:
krizova@sluzbavd.eu, v době
6,00 – 13,00 hod.287318

• ZŠ a MŠ Dr. Edvarda Beneše
v Praze 9 – Čakovice příjme uči-
tel/ka Anglického jazyka pro
2. stupeň ZŠ. Pracovní úvazek
15.hodin týdně, úterý až pá-
tek. Nástup ihned. Nabízíme
moderně vybavenou školu,
příjemný kolektiv, potřebnou
podporu a další benefity. Živo-
topisy prosím zasílejte na
emailovou adresu
zscakovice@zscakovice.cz
Tel: 734 588 863286991

• PICKER/BALIČ ve skladu s
elektronikou. Nabízíme 198
Kč/hod. + odměnu za výkon
až 6.000 Kč, zálohy, ranní smě-
ny, dlouhodobě. Tel.
222534534287331

Knihy a časopisy

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme á
2000,- Kč
za každou
banánovou
krabici knih,
které od Vás
koupíme.

Bibliofilie
a cenné
knihy

oceníme
každou
zvlášť.

Telefon:
773 735 939

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Staňte Se dárcem
krevní plazmy

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerstvení zdarma a zajímavé dárky

metro HradčanSká
* dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

900 Kč*
za každý
odběr

1 800 Kč *
měsíčně

23 400 Kč *
za rok

odznaky, známky a staré pohled-
nice, staré gramofon. desky, veškeré
staré mince, kapesní, náramkové
hodinky, i nejdoucí, všech značek
(i PRIM), starou bižuterii, český gra-
nát, nábytek do r.1975. Šavle, bodá-
ky a uniformy, rádia a tranzistory, vá-
noční ozdoby, formičky na vánoční
cukroví, betlémy, housle a hudební
nástroje. Kufry, textilie, veškeré nádo-
bí, šicí a psací stroje, obrazy a grafika,
lampy a lustry, hmoždíře, žehličky,
konvice, lavory a umyvadla, sklo
a porcelán, paroží, fotoaparáty, staré
nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijá-
ky, podběráky). Papírové peníze –
v podstatě vše co přijde pod ruku.
Bereme opravdu téměř vše.

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYkouPíMe ihned zA hotoVé

Přijedeme rádi kamkoliv
v Čechách i na Moravě.

návštěvy u nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

VÝkuP knih!!!
2 000kČ zA kAŽdÝCh

10 knih, kteRé od VÁS
VYkouPíMe

Cenné knihy ohodnotíme zvláště.
Vykoupíme také POHLEDNICE A MAPY!

Vyplatím Vaše dluhy!
Vykoupím Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

Koupím spoluvlastnický podíl
na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší
možnou cenu, veškerou
administrativu zařídím.
Celá ČR. Tel.: 605 15 11 11

Státní podnik CENDIS
hledá do nově vznikajícího kolektivu

strážné, recepční a operátory DPPC na HPP
pro poskytování bezpečnostních služeb v budově

Ministerstva dopravy – Praha 1.
Hrubáměsíční mzda: 26.000 Kč nebo 27.500 Kč
dle pracovní pozice. Práce v osmi a dvanácti

hodinových směnách.
Požadujeme znalost českého jazyka, trestní bez-
úhonnost, ochotu pracovat, dobré komunikační

schopnosti, uživatelskou znalost práce s technikou.
V případě Vašeho zájmu kontaktujte: Pavel Šebek,
e-mail: pavel.sebek@cendis.cz, tel.: 603 174 067.

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Smrt v bazénu
Řecký fotbalový reprezen-
tant George Baldock náhle
ve 31 letech zemřel. Státní
televize ERT uvedla, že tělo
obránce Panathinaikosu
bylo nalezeno v bazénu
v jeho domě na aténském

předměstí Glyfada. Příčina
smrti není známa.

Chytil přispěl
Český útočník Filip Chytil
přispěl gólem v prvním
utkání nové sezony NHL
k výhře New York Rangers

6:0 v Pittsburghu. Trefil se
v lize po roce a půl, v minu-
lém ročníku ho trápily zdra-
votní problémy.

Skalp favorita
Tenista Tomáš Macháč v čín-
ské Šanghaji senzačně vyřa-

dil po výsledku 7:6, 7:5 dru-
hého hráče žebříčku Carlo-
se Alcaraze ze Španělska
a poprvé v kariéře postoupil
do semifinále turnaje série
Masters. Dalším soupeřem
třiadvacetiletého borce
bude světová jednička Jan-
nik Sinner z Itálie. ČTK

Albánci dnes nastou-
pí proti českému
týmu. Hrát se bude
na stadionu Sparty,
úvodní hvizd zazní
ve 20.45.

Čtyřiadvacetiletý útočník In-
drit Tuci je po záložníkovi Qa-
zimu Lacim druhým sparťan-
skýmhráčem v nominaci bra-
zilského trenéra Sylvinha
a v nadcházejících zápasech
v Česku a vGruzii simůže při-
psat premiérový start za re-
prezentační A-mužstvo.
Z albánského výběru na-

opak vypadl kapitán Berat
Djimsiti. Tamní asociace
o tom informovala na webu.
Pro Tuciho a o čtyři roky star-
šího Laciho bude zápas proti
českému týmu naprosto mi-
mořádný. Utkání se totiž ode-
hraje na stadionu na Letné,

kde sídlí jejich klub Sparta.
Zatímco Laci má v reprezen-
tačním „áčku“ na kontě už
32 startů a čtyři branky, Tuci
dosud za něj nenastoupil. V
minulosti pak prošel jedna-
dvacítkou.

Nepříjemný soupeř
S Albánií se český tým utká
znovu po roce. Loni na pod-
zim s ní ve dvou zápasech
kvalifikace mistrovství Evro-
py ještě pod předchozím tre-
nérem Jaroslavem Šilhavým

uhrál jen bod – doma remizo-
val 1:1 a venku prohrál 0:3.
„Je to nepříjemný soupeř.
Hrají rychle nahoru, mají
rychlé přechody. To jsme vi-
děli v jejich vítězném zápase
s Ukrajinou. Takže tohle je
potřeba si pohlídat. Ale vě-
řím, že jsou rozhodně k pora-
žení. Pomohl by nám první
gól. Máme jim zminulých zá-
pasů co vracet,“ řekl noviná-
řům záložník Alex Král, který
nastoupil při domácí remíze.

Přesun doVratislavi
Český celek má po úvodních
dvou zápasech skupiny B1
Ligy národů tři body stejně
jako Albánie. V září nejprve
utrpěl debakl 1:4 v Gruzii
a poté doma porazil Ukrajinu
3:2. Právě proti východoev-
ropskému týmu Haškovi svě-
řenci po utkání s Albánií
v pondělí uzavřou říjnový
sraz, soupeř kvůli válečnému
konfliktu s Ruskem využije
azyl ve Vratislavi. ČTK

Česká reprezentace bude chtít napravit dojem po nepovedeném
duelu v Gruzii. ČTK

inzerce

KRÁTCE

Sparťanští Albánci na
Letné. Laciho doplní Tuci


